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Srečanje mladih celjskega območja 

Mladinci in mladinke osmih 
občin celjske regije so se v soboto, 
zvečer zbrali v Gornjem gradu. 
Bilo jih je 130 in so se številnim 
obiskovalcem predstavili z nasto-
pom na letošnji prireditvi »Mla-
dost v pesmi, besedi in spretno-
sti.« V kulturnem sporedu so 
manjkali le Konjičani, sicer pa so 
si gledalci lahko ogledali nastope 
v folklori,  prisluhnili so recitalom 
in pesmi, prireditev pa so krepko 
popestrili vojaki celjske vojašnice 
s svojim ansamblom. 

V kvizu. ki so ga mladi letos 
namenili temi »Tito, partija, 
revolucija«, so ekipe mladih in 
vojakov pokazale lepo mero 
znanja, s prvim mestom pa se je 
odrezala ekipa občinske konfe-
rence ZSMS Velenje. Drugi so 
bili predstavniki Konjic in tretji 
Laščani, domačini pa zaradi 
slučajnega nesporazuma v pri-
pravljalnem obdobju s šestim 
mestom vsekakor niso zadovolj-
ni. 

Dveurna prireditev je bila 
dobro pripravljena in izpeljana. 

Zagotovo nikdmur v dvorani ni 
bilo dolgčas niti Žal. da se je 
srečanja mladih udeležil. Vseeno 
pa ob tem velja, da so se letošnji 
gostitelji srečanja mladih celjske 
regije, mladi iz Gornje Savinj-
ske doline, v pripravah sreče-
vali z nekaterimi organizacij-
skimi problemi. Težko so si zago-
tovili prostor (?). pa še tu 
so se morali po prireditvi za-
dovoljiti z zasilno rešitvijo za 
družabno srečanje. Tudi sicer so 
se v gornjegrajski dvorani zapo-
red zvrstile tri prireditve, ki jim 
pomena ne gre odrekati, nekoli-
ko večja mera usklajevanja in 
razumevanja pa vseeno ne bi bila 
odveč, (tudi številnejša udeležba 
vabljenih predstavnikov ne). Ka-
korkoli že. prireditev je uspela v 
zadovoljstvo vseh obiskovalcev 
in nastopajočih, mladim mozir-
ske občine pa pomeni novo 
izkušnjo pri organizaciji podob-
nih srečanj in napotek za prihod-
nje napore na tem področju. 

OK ZSMS Velenje 

Slavnostna seja 

Rudnik lignita Velenje 

Prejšnji petek, 14. novembra je bila v Velenju 22. seja občinske konference ZK. Na seji, ki se je je udeležil 
tudi predsednik centralnega komiteja ZK Slovenije France Popit, so spregovorili  o nalogah občinske organi-
zacije ZKS Velenje pri nadaljnjem utrjevanju družbenoekonomskega in samoupravnega položaja delavca in 
občana ter uresničevanju ciljev ekonomske stabilizacije. Uvodni referat  o tem je imel sekretar komiteja OK ZK 
Velenje Janez Miklavčič. 

Obširneje poročamo o 22. seji občinske konference ZK na 3 strani. 

V sredo 
4 milijone 

ton 
premoga 

Zadnjo sredo so rudarji 
nočne izmene nakopali 4 
milijonto tono premoga v 
letošnjem letu, od 1. januarja 
do 19. novembra zjutraj pa so 
nakopali 3,985300 ton pre-
moga, samo v novembru pa 
241300 ton. Poprečni dnevni 
izkop v tem mesecu pa znaša 
17236 ton. 

Velenjski rudarji se torej 
vse bolj približujejo za letos 
določeni proizvodnji, to je 
izkopu 4,7 milijonov ton ligni-
ta. 

Velenje Desetmesečna 
Seje zborov občinske skupščine proizvodnja 

Vsi trije zbori velenjske občinske 
skupščine se bodo v ponedeljek, 
24. novembra sestali na ločenih se-
jah. Delegati bodo obravnavali 
osnutek besedila statuta občine 
Velenje, bilanco prihodkov in od-
hodkov proračuna občine za ob-
dobje januar—september, na 
dnevnem redu imajo tudi več pre-
dlogov občinske komisije za voli-
tve in imenovanja ter kadrovske 
zadeve in obravnavo poročila 
skupščinske komisije za podeljeva-

nje priznanj in nagrad občine Ve-
lenje. 

Delegati zbora združenega dela in 
zbora krajevnih skupnosti bodo v 
nadaljevanju obravnavali še več 
predlogov, in sicer odloka o urba-
nističnem načrtu Šoštanj, odloka o 
zazidalnem načrtu Zavodnje in 
zazidalnem načrtu ob Partizanski 
cesti v Velenju ter pravilniku za 
izvajanje tega načrta, odloka o 
razširitvi dopolnjenega zazidalnega 
načrta Za gradom. 

Komite za družbene dejavnosti 

Različne možnosti razvoja 

Delegati zbora krajevnih skupno-
sti bodo razpravljali tudi o predlo-
gu odloka o določitvi zemljišč na-
menjenih za kompleksno stano-
vanjsko in drugo graditev na ob-
močju zazidalnega načrta Vele-
nje—vzhod, predlog odloka o 
splošni prepovedi prometa z ze-
mljišči, prepovedi parelacije za-
mljišč ter prepovedi graditev in 
spremembe kultur zemljišč, nada-
lje bodo obravnavali predlog odlo-
ka o spremembi imena katastrske 
občine in predlog odloka o poime-
novanju trga in ulic v soseski Salek 
II. Delegati zbora združenega dela 
pa imajo na dnevnem redu tudi 
predlog sklepa o odobritvi sredstev 
solidarnosti občinam, ki jih je pri-
zadelo letošnje poletno neurje. 

V prvih desetih mesecih letos so v 
šoštanjskih termoelektrarnah -pro-
izvedli 2 milijardi 661 milijonov 
električne energije. S to proizvo-
dnjo so z 89,1 % izpolnili z ele-
ktroenergetsko bilanco predviden 
obseg proizvodnje za obdobje ja-
nuar — oktober 1980. Na to, da 
niso v celoti dosegli načrtovane 
proizvodnje, so vplivale ugodne 
hidrološke prilike, varčevanje s 
premogom irf  zmanjšana obrato-
valna moč V. faze  šoštanjskih ter-
moelektrarn na začetku leta. 

Na deponiji pa je bilo 1. novem-
bra 671.000 ton premoga, se pravi, 
da so zagotovljene zadostne količi-
ne premoga za nemoteno proizvo-
dnjo energije v šoštanjskih termo-
elektrarnah v zimskih mesecih. 

Komite za družbene dejavnosti je 
na seji 13. novembra ponovno oce-
nil kazalce rasti in razvoja občine v 
s r e d n j e r o č n e m o b d o b j u 
1981—1985 in ugotovil, da se mož-
nosti rasti različno odražajo na 
nekaterih področjih dejavnosti. 
Nesporno je, da daje občina izred-
no visoka sredstva za skupne na-
loge (solidarnost, vzajemnost) v re-
publiki, da pa nekatere republiške 
samoupravne interesne skupnosti 
ne prilagajo svojih programov rasti 
družbenega proizvoda, ampak ga 
presegajo, kar ima za posledico 
občutno zmanjšanje občinskih 
programov. Prenizka sredstva za 
naložbe v objekte družbenih de-
javnosti v naslednjem srednjeroč-
nem obdobju bodo zlasti prizadele 
otroško varstvo, šolstvo in tudi 
zdravstvo, saj je potrebno izgrad-
njo nekaterih objektov zaradi 
omejitve finančnih  sredstev 
prestaviti v obdobje po letu 1985. 
To bodo, npr., vrtec Šalek III, VI. 
osnovna šola v Velenju in prizidek 
k zdravstvenemu domu. Zelo 
kritično je tudi pomanjkanje 
prostorov na Rudarskem šolskem 
centru, kjer bodo z organizacijo 
usmerjenega izobraževanja nastale 
resne motnje pri izvajanju učno 
vzgojnega procesa srednješolske 
mladine. 

Komite je obravnaval tudi nov 
rokovnik o poteku sprejemanja 
srednjeročnih dokumentov, ki ga je 
pripravil republiški komite za pla-
niranje. Po tem rokovniku naj bi 
delavci v združenem delu odločali o 
razvoju občine za obdobje 
1981 — 1985 v času od 26. 
novembra do 10. decembra. 

V nadaljevanju seje je komite 
podal soglasje k predlogu novih cen 
šolskih malic in kosil, oskrbnega 
dne domskega varstva ter malic in 
kosil v vzgojnovarstvenih zavodih 
za prihodnje leto. Spremembe teh 
cen so nujne zaradi velikega 
porasta cen živil v letošnjem letu. 
Po novem ceniku naj bi šolska 
malica stala 5,50 din (sedaj 
4,25 din) kar je za 29,4 odstotke več 
kot doslej. Cene kosil pa naj bi se 

dvignile za učence od prvega do če-
trtega razreda s sedanjih 12,50 din 
na 17 din, za učenca od petega do 
osmega razreda pa s 16 na 23 din. 
Za odrasle abonente naj bi se cena 
dvignila s sedanjih 30 na 45 din. 

Nove cene oskrbnega dne 
domskega varstva pa naj bi bile v 
prihodnjem letu višje za povprečno 
18 odstotkov. Bistveno naj bi se 
povišale tudi cene malic in kosil v 
vzgojnovarstvenih zavodih. 

Na seji komiteja za družbene 
dejavnosti so člani obravnavali tudi 
prošnjo skupnosti otroškega 
varstva za uvedbo postopka v 
združenem delu za uporabo presež-
nih sredstev iz leta 1980 za pokritje 
primanjkljaja v skupnosti otroške-
ga varstva in sklenili, da je pot-
rebno vse presežke iz tega leta 
obravnavati celovito z delavci v 
združenem delu. B. Z. 

Včeraj, danes, jutri 
• V sredo so se sešli na 6 redno 

sejo člani koordinacijskega odbo-
ra za SLO in DS pri predsedstvu 
občinske konference  SZDL Vele-
nje. Razpravljali so o izvedbi 
obveznega izobraževanja s po-
dročja obrambnih priprav in 
družbene samozaščite za občane 
ter ocenili dosedanji potek pri-
prav za akcijo Nič nas ne sme 
presenetiti 1980/81. 

• Danes se bodo sešli na 7. 
redno sejo člani komisije za 
obveščanje in politično propagan-
do pri občinskem svetu ZSS 
Velenje. Med drugim bodo obrav-
navali izhodišča za organiziranost 
na področju obveščanja. 

• Člani odbora za nadzorova-
nje. usklajevanje in razporejanje 
sredstev samoprispevka krajevnih 
skupnosti občine Velenje—Bpro-

gram se bodo na ponedeljkovi 3. 
seji seznanili s poročilom o izvaja-
nju referendumskih  programov 
III. samoprispevka in obravnavali 
predloge za financiranje  nalog v 
skladu s prednostnim progra-
mom. 

• Za včeraj je bila sklicana seja 
odbora koordinacijskega odbora 
za boj proti alkoholizmu in narko-
maniji. Člani odbora, ki deluje pri 
občinski konferenci  SZDL, so 
spregledali uresničevanje progra-
ma boja proti alkoholizmu v 
občini ter se dogovorili za nadalj-
ne delo. 

• Člani Šaleške folklorne  sku-
pine Xoleda so se v sredo sešli na 
redno letno skupščino. Pregledali 
sot delo v preteklem obdobju, 
izvolili nov izvršilni in nadzorni 
odbor ter sprejeli delovni načrt za 
naslednje leto. 

V Šaleški dolini bodo tudi letos v vsaki krajevni skupnosti novoletne prireditve za otroke. Z glasbeno 
pravljico Darijana Božiča Rdeča kapica se bodo v praznovanje vključili tudi učenci glasbene šole Fran Korun 
Koželjski Velenje. Pravljico je pevski zbor glasbene šole uspešno posnel pred dnevi na RTV Ljubljana. 

TG0 Gorenje 

Galvana 
najboljša 

Konferenca  mladih delavcev 
pri republiški konferenci  ZSM 
Slovenije je na zadnji seji razgla-
sila osnovno organizacijo 
ZSMS tozda Galvana TGO Go-
renje Velenje za najboljšo 
osnovno organizacijo ZSMS v 
združenem delu v naši republiki 
in ji podelila posebno priznanje. 

PM Velenje 

Patrolni pohod 
V počastitev dneva republike 

bo osnovna organizacija 
sindikata delavcev Postaje mili-
ce Velenje skupaj z drugimi 
DPO tega kolektiva jutri orga-
nizirala tradicionalni patrol-
ni pohod po poteh XIV. divizije. 
Pohod se bo začel ob 8. uri pred 
šoštanjskimi termoelektrarna-
mi, udeležilo pa se ga bo blizu 
dvajset ekip. 

Najboljši Velenjčani -

Občinska konferenca  ZSMS Velenje je pripravila v mesecu no-
vembru v počastitev praznovanja dneva republike več prireditev med 
njimi novembrski ples v Rdeči dvorani, kviz Mladost v pesmi, besedi in 
spretnosti, na sam praznik dneva republike pa bo slavnostna seja ob-
činske konference  ZSMS. kjer bodo podelili priznanja aktivnim članom 
ZSMS. zaslučnim mentorjem osnovnih organizacij ZSMS. družbeno-
političnim organizacijam in občinskemu štabu TO. Priložnost pa bodo 
izrabili tudi za podelitev Kajuhovega pokala in ostalih priznanj za 
uspešno delo v ZSMS. 



Periodični obračuni 

Vsakokrat bolje 
Obravnave devetmesečnih re-

zultatov gospodarjenja so za 
nami. Na podlagi poročil o 
izvedbi celotne dejavnosti, ki so 
jih morali izvršni odbori osnov-
nih organizacij sindikata poslati 
v dogovorjenem roku na občin-
ski sindikalni svet, je predsed-
stvo sveta na zadnji seji sprejelo 
oceno o tej aktivnosti. 

Do srede preteklega tedna le 
slaba petina osnovnih organiza-
cij sindikata ni poslala svojih 
poročil. Podobno kot ob pollet-
nih obravnavah so se tudi tokrat 
vključili v aktivnost člani aktiva 
spremljevalcev obravnave rezul-
tatov gospodarjenja, ki so bili 
tudi sedaj v veliko pomoč posa-
meznim sredinam, vendar pa jih 
je doslej le slaba polovica posla-
la poročila o svojem delu na 
občinski svet. Nekateri sprejete 
naloge niso opravili zaradi ob-
jektivnih, nekateri pa tudi ne 
zaradi subjektivnih vzrokov. 

Prva ugotovitev je, da so 
obravnave periodičnih gospo-
darskih rezultatov vsako trome-
sečje boljše, kar velja tudi za 
poslovna poročila, v katerih je 
vse manj pomanjkljivosti. V 
večini primerov so obravnave 
potekale po dogovorjenem dvo-
faznem postopku. V nekaterih, 
predvsem manjših organizacijah 
pa so se izognili dvostopenjski 
obravnavi rezultatov gospodar-
jenja, kar je seveda vplivalo na 
to, da je bil postopek bistveno 
moten. Tako je bila ponekod le 
polovična udeležba na zborih, 
poslovno poročilo so delavci 

dobili v roke tik pred zdajci, je 
pa tudi osamljen primer, ko 
pravega poslovnega poročila 
sploh niso imeli, ampak samo 
bilanco uspeha. 

Dosežena je bila tudi ustrez-
na dejavnost sindikata, oziroma 
njegovih izvršnih odborov in 
redka so bila poslovna poročila, 
katerih člani izvršnih odborov 
ne bi bili dopolnili. Bil je tudi 
primer, da so poročilo zavrnili. 
Zaradi pomanjkljivosti. Pone-
kod so bila poslovna poročila še 
vedno preveč informacijska, 
premalo pa je bilo v njih ocen, 
predlogov ukrepov za izboljša-
nje morebitnega slabega stanja. 
Zato se dogaja v teh sredinah, 
da se po obravnavi pojavljajo 
vprašanja, ki se sicer ne bi 
smela, če bi o njih temeljito 
spregovorili in jih razčistili med 
samimi obravnavami. V teh, 
resda redkih sredinah, še menda 
vedno menijo, da so razprave o 
periodičnih rezultatih gospodar-
jenja eno, razčiščevanje perečih 
vprašanj pa drugo vprašanje. 
Analiza tudi kaže, da so stabili-
zacijski ukrepi vse bolj usmerje-
ni na razreševanje notranjih 
težav, čeprav so že marsikje 
preveč splošni. Tudi z ukrepi 
tekoče gospodarske politike so 
delavci dovolj seznanjeni. Z 
izjemo, kjer se delavci še ne 
zavedajo potrebnosti dohodkov-
nega povezovanja in nujnosti 
prestrukturiranja  gospodarstva, 
oziroma da za večjo produk-
tivnost ni treba le več in bolje 
delati, ampak se tudi dohodkov-
no povezovati. 

Narediti konec životarjenju 
Osrednja točka 37. redne seje 

predsedstva občinskega sveta 
zveze sindikatov Velenje, je bila 
obravnava devetmesečnih rezul-
tatov gospodarjenja. 

Kot so člani predsedstva na 
seji ugotovili, primerjava podat-
kov s polletnimi kaže na podob-
na gibanja, poglavitne značilno-
sti devetmesečnega gospodarje-
nja pa so: obseg porabljenih 
sredstev se povišuje hitreje kot 
obseg prihodka, posledica tega je 
zaostajanje porasta dohodka. Za 
delitev dohodka je značilno, da 
se sredstva zanj gibljejo neodvis-
no od porasta dohodka. Če 
primerjamo devetmesečne kazal-
ce gospodarjenja z enakim ob-
dobjem preteklega leta dobimo 
naslednje pokazatelje: celotni 
prihodek se je v primerjanem 
obdobju povečal za 23,7 odstot-
ka, za kar je gospodarstvo občine 
porabilo za 25.1 odstotka več 
sredstev. To je vplivalo na to, da 
je bilo ustvarjenega le za 17,8 
odstotka več dohodka. Za osebne 
dohodke pa je bilo izplačanih za 
24,9 odstotka več sredstev kot v 
devetih mesecih lani. Neto oseb-
ni dohodek je bil nižji kot lani. 
njegovo povprečje za devet me-
secev tega leta pa je znašalo 
8.982 dinarjev. Podobno kot ob 
obravnavi poletnih rezultatov 
gospodarjenja je tudi tokrat moč 
ugotoviti, da je na takšna neu-
godna gibanja' vplivala energeti-
ka. saj v tej panogi dela četrtina 
vseh zaposlenih v gospodarstvu 
občine. Ker na področju energe-

tike še vedno niso urejeni odnosi 
v pridobivanju dohodka, so tudi 
tokrat pripravili rezultate brez 
energetike, k i je posebnega druž-
benega pomena. Rezultati v 
ostalem delu gospodarstva pa 
kažejo na boljša gibanja, čeprav 
še tudi ne povsem zadovoljiva. 

V ostalem delu gospodarstva 
se je celotni prihodek~povečal. v 
primerjavi z devetimi meseci 
lani. za 23.8 odstotka, porabljena 
sredstva za 23,6 odstotka, doho-
dek je porastel za 25.6, čisti 
dohodek za 21,1 masa za osebne 
dohodke pa za 18,3 odstotka. 
Poprečni neto osebni dohodek 
na delavca je bil v primerjalnem 
obdobju višji za 17,1 odstotka in 
je dosegel 7.788 dinarjev. 

Ti podatki kažejo, d a j e gospo-
darstvo občine doseglo relativno 
zaostajanje porabljenih sredstev 
za celotnim prihodkom, kar je 
vplivalo na hitrejšo rast dohod-
ka. Kljub temu pa tudi ob 
devetih mesecih gre za precejšen 
razkorak med ustvarjenim in 
razporejenim dohodkom, saj je v 
devetih mesecih v gospodarstvu 
občine skoraj za 600 milijonov 
dinarjev izgub, oziroma za 47 
odstotkov več kot v polletju. Od 
vseh izgub kar 540 milijonov 
dinarjev ali 90 odstotkov odpade 
na izgube v energetiki. Glede na 
to, da je masa bruto osebnih 
dohodkov v primerjalnem ob-
dobju rastla za 7,3 indeksne 
točke počasneje kot dohodek, je 
treba ugotoviti izredno disciplini-
rano obnašanje. Organizacije 

Sprejete številne pomembne odločitve 
Delegati zborov skupščine Mozi-

rje so na nedavnem zasedanju 
sprejeli vrsto odločitev, ki bistveno 
posegajo v način dela upravnih 
organov. Med drugim so sprejeli 
predlog sprememb in dopolnitev 
statuta občine Mozirje. S to odlo-
čitvijo so zagotovili pravno podla-
go za reorganizacijo dela državnih 
organov, za njegovo vsebinsko 
preobrazbo, ki jo terja v lanskem 
letu sprejeti zakon o sistemu 
državne uprave. Zakon prinaša 
mnoge novosti glede vsebine dela 
upravnih organov. Njihova delov-
na skupnost postaja temeljna 
samoupravna organizacijska celica 
v kateri delavci uresničujejo svoje 
samoupravne pravice in dolžnosti 
in se tako njihov položaj izenačuje 
s položajem delavca v združenem 
delu. 

V mozirski občini jih je pri 
pripravljanju omenjenega predloga 
vodilo dejstvo, da morajo svojo 
organizacijo prilagoditi določilom 
navedenega zakona, jo obenem 
prilagoditi posebnim razmeram in 
tako zagotoviti gospodarno in 
tekoče reševanje zadev. Dosedanji 
organi bodo seveda obstajali še 

naprej, poleg nove samoupravne 
organiziranosti pa bodo dobili tudi 
širšo in bogatejšo vsebinsko vlogo. 
Specifičnim  razmeram bo treba 
p r i l agod i t i o r g a n i z i r a n o s t 
inšpekcijskih služb in geodetske 
uprave, saj se ta organa že vse-
skozi srečujeta s perečimi kadrov-
skimi težavami. 

Novost je oddelek za občo 
upravo. Njegova naloga je, da 
skladno z zakonom zagotovi 
opravljanje upravnega nadzora in 
hkrati izvaja naloge, ki so skup-
nega pomena za vse upravne or-
gane. Upravni nadzor seveda 
pomeni tudi skrb, da so vsi akti, ki 
jih v sprejem dobivata občinska 
skupščina in njen izvršni svet ter vsi 
akti, ki jih sam? izdajata, skladni z 

zakonskimi in drugimi predpisi. 
Nov bo tudi komite za gospodar-
stvo in načrtovanje, ki bo organi-
zacijsko nadomestil sedanji 
oddelek za gospodarstvo in finan-
ce. To bo kolegijski upravni organ 
in s tem bodo zagotovili stalno in 
organizirano sodelovanje ter 
usklajevanje s samoupravnimi 
interesnimi skupnostmi, združenim 
delom in z drugimi dejavniki. 

Omogočena bo tudi enotna pripra-
va predlogov, pa enotnost izvaja-
nja politike, izvrševanja zakonov 
in podobno. 

Spremembe in dopolnitve sta-
tuta občine Mozirje nakazujejo 
tudi možnost, da bi upravni organi 
opravljali strokovne zadeve za 
samoupravne interesne skupnosti. 
Takošno možnost bodo še podro-
bno proučili in nato sprejeli 
ustrezni samoupravni sporazum. 
Nova organizacijska oblika so tudi 
strokovne službe izvršnega sveta in 
skupščine občine, ki bodo poleg 
tega sodelovale še pri delu kraje-
vnih skupnosti in usklajevale 
delovanje kadrovskih služb v vsej 
občini. 

Delegati so sprejeli še družbeni 
dogovor o oblikovanju in odlok o 
ustanovitvi upravnega družbenega 
sveta za usklajevanje in uresni-
čevanje politike družbenih pri-
hodkov občine Mozirje. Zaradi 
povsem specifičnega  dela teh orga-
nov se stalno otepajo s kadrov-
skimi težavami, z obema 
dokumentoma pa bodo skušali 
zagotoviti večji vpliv širše 
družbene skupnosti na oblikovanje 

vsebine dela teh organov. V 
Mozirju pričakujejo, da bodo 
omenjene spremembe zaživele v 
pravi meri in da bodo z njimi 
dosegli še višjo raven podružblja-
nja dela državnih organov. Ob tem 
velja povedati, da so delegati vseh 
zborov upravne organe zadolžili, 
da vse, spremembe izvedejo s 
sedanjo kadrovsko zasedbo. Mor-
da še to! 

Delegati so sprejeli tudi odlok o 
prenehanju odloka o razporeditvi 
delovnega časa in sprejemanju 
strank pri organih občine Mozirje. 
Ta odločitev med drugim pomeni 
tudi to, da bodo poleg ponedeljka 
in srede kot uradni dan uvedli še 
pelek. Po sklepu izvršnega sveta 
bodo proučili še delovne čase vseh 
ostalih sorodnih ustanov in jih 
uskladili. j p 

Ob mesecu boja proti alkoholizmu 

Kaj je alkoholizem? 
Svetovna zdravstvena organi-

zacija je podala sledečo definicijo 
za alkoholika: »Vsakega posa-
meznika, ki pije redno in čez mero 
alkoholne pijače ter poslane od 
njih odvisen, trpi zaradi tega nje-
govo zdravje, socialno in eko-
nomsko stanje družine ter njen 
ugled, lahko štejemo za alkoholi-
ka — alkoholno bolezen, ki se 
razvija 5. 10. 20 in tudi več lete. 

Razvoj alkoholne bolezni lah-
ko razdelimo na: 

1. faza  uničenja družine — 
znaki se kažejo predvsem v nera-
zumevanju med ženo in ostalimi 
družinskimi člani, v pretiranem 
trošenju denarja in pogosti odso-
tnosti alkoholika od doma. 

2. faza  osebnostnega in druž-
benega propadanja alkoholika, 
ko je alkoholik že uničil svojo 
družino, v posameznih primerih 
je izgubil tudi zaposlitev in dela 
samo še priložnostno. 

Problematika alkoholizma v de-
lovnih organizacijah 

V delovnih organizacijah se 
pogosto srečujemo s težavami al-

koholizma. vendar jim posveča-
mo vse premalo pozornosti. Tr-
dimo lahko, da delovne organi-
zacije naredijo več za nastajanje, 
kot za preprečevanje alkoholiz-
ma. V delovnih organizacijah 
naletimo na popivanje med delo-
vnim časom — ob raznih prazni-
kih. doseženih delovnih uspehih 
itd. Na tak način pa se občasnim 
pivcem nudi dovolj možnosti, da 
se počasi razvijajo v alkoholike. K 
večji potrošnji alkohola pripo-
more tudi zmotno mišljenje, d a j e 
alkohol potreben za moč. še po-
sebej pri težkih fizičnih  opravilih. 
Takšno gledanje je prisotno še 
posebej med rudarji, gradbeniki 
in gozdarskimi delavci. 

V delovnih organizacijah lahko 
ugotovimo, da alkoholik po-
vprečno izostane od dela 1-2 me-
s t a . v življenju pa izgubi'okoli 10 
let delovnega staža. Znani pa so 
nam ludi primeri invalidske upo-
kojitve zaradi alkoholizma. 

Alkoholizem v delovnih organi-
zacijah se pri posamezniku kaže v: 
neopravičenih izostankih, pogo-

stih kratkotrajnih bolovanjih. 
menjavanju tretjin, koriščenju 
dopusta po dnevih, zamujanju in 
predčasnem zapuščanju dela terv 
vinjenosti na samem delovnem 
mestu, ri znaki so pri alkoholikih 
najbolj opazpi. na vsak način pase 
pokažejo tudi v zmanjšanju in 
nekvalitetni produkciji ter v po-
gostili delovnih nezgodah.'Mno-
gokrat postane delovna organi-
zacija pozorna na alkoholika šele 
po intervenciji družinskih članov 
pri socialni službi v delovni orga-
nizaciji. kajti alkoholik najprej 
razkrije svojo bolezen doma. šele 
nato na delovnem mestu. 

Zaradi nepoučenosti. nepo-
znavanja sodobnega gledanja na 
alkoholizem, zaradi /motne'soli-
darnosti. velikokrat alkoholika v 
začetni stopnji odvisnosti delovna 
organizacija pusti pri miru in 
dovoli, da pred njenimi očmi 
propada.,Ko pa se alkoholna bo-
lezen ra/vije in preide v zadnji 
stadij, postane takšen delavec 
delovni organizaciji odveč. 

združenega dela v tem delu 
gospodarstva so v celoti uresniče-
vale določila resolucije in dogo-
vora o družbeni usmeritvi. Na 
seji so člani predsedstva opozorili 
na zaskrbljujoče gibanje povpre-
čno izplačanih osebnih dohod-
kov na delavca v gospodarstvu 
izven energetike v primerjavi z 
gibanjem življenskih stroškov. 
Poprečno izplačani osebni do-
hodki so se v devetih mesecih 
letos povečali v primerjavi z 
enakim obodbjem lani za 17 
odstotkov, življenski stroški pa 
kar za 30 odstotkov. Iz tega sledi, 
da se je realni standard teh 
delavcev znižal za dobrih 12 
odstotkov. Pri tem so člani pred-
sedstva menili, d a j e zadrževanje 
osebnih dohodkov v tem delu 
gospodarstva doseglo takšno me-
je, ki je ne bi smeli prekoračiti. 
Ob tem, da gospodarstvo ni 
doseglo z resolucijo in dogovorom 
postavljene zgornje meje mase 
osebnih dohodkov pa je za-
skrbljujoče. da v nekaterih sredi-
nah dohodkovne možnosti ne 
omogočajo povišanja osebnih 
dohodkov. V naši občini pa je 
tudi nekaj primerov, kjer delavci 
ne prejemajo niti zajamčenega 
osebnega dohodka, ki sedaj zna-
ša v Sloveniji 4430 dinarjev 
zato so člani predsedstva menili, 
da bi morale strokovne službe v 
teh sredinah tekoče posredovati 
osnovnim organizacijam sindika-
ta ustrezne podatke, da bi se 
lahko tako kar najbolj dosledno 
seznanili, kateri delavci so zaradi 
nizkih prejemkov socialno ogro-

ženi. Osnovne organizacije bi pri 
tem morale analizirati vsak posa-
mezen primer in predlagati kon-
kretne rešitve delavskemu svetu. 
V večji meri kot doslej pa morajo 
osnovne organizacija sindikata 
vplivati na odpiranje takšnih del 
in opravil, ki bodo zagotavljale 
višji dohodek in s tem tudi višje 
osebne dohodke zaposlenim. Vso 
pozornost pa je treba nameniti 
nadaljnjemu izpolnjevanju siste-
ma delitve po delu. 

Ob tem so člani predsedstva 
posebej poudarili, da se v zad-
njem času skorajda ob vseh 
obravnavah obračuna gospodar-
jenja srečujemo z organizacijami, 
ki komajda životarijo, kjer tudi-
razne dosedanje sanacije niso 
dale ustreznih rezultatov. Tu so 
še posebej opozorili na Tovarno 
usnja Šoštanj in Lesno Šoštanj, ki 
konec koncev, kot je dejal eden 
izmed članov, tudi nimajo narav-
ne danosti, da bi bile donosnejše 
oziroma akumulativnejše. Zato 
so predlagali, da bi v občini 
vendarle določili ustrezno mejo 
na osnovi upoštevanja donosno-
sti poslovanja, akumulativnosti, 
reprodukcijske sposobnosti, v 
primerjavi s sorodno organizaci-
jo, možnosti nadaljnjega razvoja, 
in v tisti organizaciji, kjer te meje 
ne bi mogli doseči z ustreznim 
programom, tehnologijo, dohod-
kom na delavca itd, da se sproži 
ukrep družbenega varstva, zago-
tovi pomoč od zunaj in večji vpliv 
družbene skupnosti-na dogajanje 
v takšni sredini. 

»NAS ČAS« glasilo SZDL. 
izdaja Center za informiranje, 
propagando in založništvo Vele-
nje. p.o.. Velenje. Cesta Františka 
Foita 10. 

»NAŠ ČAS« je bil ustanovljen 
1. maja 1965; do 1. januarja 1973 
je izhajal kor štirinajstdnevnik 
»ŠALF.SKI RUDAR«, kot tednik 
pa izhaja »NAŠ ČAS« od 1. 
marca 1973 naprej. 

UREDNIŠTVO: Marijan l ipo 
všek (direktor in glavni urednik), 
Slane Vovk (odgovorni urednik). 
Janez Plasnik. Tatjana Podgoršek. 
Boris Zakošek in Mira Zakošek 
(novinarji). 

Izhaja oh petkih. 
Uredništvo in uprava Velenje. 

Cesta Fratiška Foita 10. telefoni 
(063) 850 - 087. 850 — 316. 850 
— 317. Brzojavni naslov: Infor-
mativni cenler Velenje. 

Cena posameznega izvoda je 5 
dinarjev, lelna naročnina pa 210 
dinarjev (/a tujino 420 dinarjev). 

Žiro račun pri SDK, podružni-
ca Velenje, številka 52800 - 603 
- 38482. 

Grafična  priprava, tisk in od-
prema: ČOP Večer Maribor. 

Nenaročenih rokopisov in foto-  I, 
grafij  ne \ racamo. 

Za -NAŠ ČAS« se po mnenju 
Sekretariata za informacije  izvrš-
nega sveta Skupščine SR Sloveni-
je." številka 421-1/72 z dne 8. 
februarja  1974 ne plačuje temelj-
nega davka od prometa proizvo-
dov . 

LJUBLJANSKA BANKA 

TEMELJNA BANKA VELENJE 

Rudarska 3 

OBJAVLJA 
javno licitacijo za prodajo osnovnih sredstev 

1. osebni avtomobil R 4, letnik 1977, prevoženih cca 80.000 
km, izklicna cena 46.000 din. 

2. razmnoževalni stroj RR 1060, izklicna cena 5.000 din; 

3. stroj za izdelavo matric RR, izklicna cena 5.000 din. 

Licitacija bo 27. novembra 1980 na upravi banke Velenje, 
Rudarska 3, in sicer za družbeni sektor ob 7. uri, za za-
sebni zasebni sektor ob 8. uri. 

Ogled osebnega avtomobila -je dan pred licitacijo na par-
kirnem prostoru Ljubljanske banke, Temeljne banke Velenje, 
Rudarska 3. Razmnoževalni stroj in stroj za izdelavo matric 
si lahko ogledate 26. novembra 1980 na osnovni šoli Biba 
Ročk Šoštanj. 

O nakupu osnovnih sredstev bomo takoj po plačilu obvez-
nosti sklenili pismeno pogodbo. 

REK 
DO EFE ŠOŠTANJ 
Komisija za delovna razmerja 

OBJAVLJA 
prosta dela in naloge 

LABORANTSKA DELA 

POGOJI: 

2 letna laborantska šola; 

- 1 leto delovnih izkušenj; 

poskusno delo 40 dni. 

Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas. Prijave 
sprejemamo 15 dni po objavi. Prijave pošljite na gornji naslov. 
O izbiri bodo kandidati obveščeni 15 dni po opravljeni izbiri. 



Odločneje spreminjati razmere 
V petek, 14. novembra je bila 22. seja občinske 

konference ZKS Velenje, na kateri so spregovorili o 
nalogah občinske organizacije ZKS Velenje v nadalj-
njem utrjevanju družbenoekonomskega in samo-
upravnega položaja delavca in občana ter pri uresni-
čevanju ciljev ekonomske stabilizacije. Seje se je ude-
ležil tudi predsednik CK ZK Slovenije, France Popit. 

V uvodnem referatu  je sekretar komiteja OK ZK 
Janez Miklavčič nanizal številne naloge, s katerimi se 
bodo morali v prihodnje komunisti Šaleške doline še 
odločneje spoprijeti, da bi okrepili družbenoekonom-
ski položaj delavca in občana, govoril pa je tudi o 
slabostih, ki so zlasti še zaznavne v prizadevanjih za 
gospodarsko stabilizacijo. 

V razpravi je Franjo Kljun govoril o pripravi načr-
ta razvoja 1981—1985 ter o gospodarskih dosežkih 
leta 1980, Franc Druks je predstavil aktivnost ZK v 
velenjskem premogovniku, Slavko Janežič pa je 
nanizal proizvodne dosežke in težave REK Velenje ter 
spregovoril o vlogi in mestu sozda REK Velenje v 

Iz razprave Franceta Popita, predsednika CK ZKS 

Okrepljena 
samoupravna zavest 

Po besedah Franceta Popita 
je bil dosežen v Velenju velik 
napredek v politizaciji ljudi in v 
delovanju ZK. okrepila pa se je 
tudi vloga občinskega politič-
nega vodstva, ne samo partij-
skega. To pomeni istočasno 
tudi konsolidacijo razmer v 
občini. Realnost pogledov, 
odločitev, načrtov itn. p a j e zelo 
pomembna za povezovanje in-
dustrijskega središča, kakršno 
je Velenje oz. občina Velenje z 
ostalimi deli Slovenije. To je 
velik napredek in ga je treba 
tudi izpostaviti. 

Zavest komunistov in delov-
nih ljudi se je okrepila, je zelo 
močna v podpori politiki ZK v 
prizadevanjih za stabilnejša 
gospodarska gibanja in zmanj-
šanje ekonomske odvisnosti od 
inozemstva. To je nadvse po-
membno. če hočemo na teh 
dveh strateških točkah doseči 
odgovarjajoče rezultate. Iz raz-
prave in iz gradiva, ki je bilo 
pripravljeno za sejo izhaja, da 
se je samoupravna zavest v 
sedanjem trenutku, v sedanjih 
okoliščinah, okrepila. Delovni 
ljudje razpravljajo o vseh vpra-
šanjih; navedbe iz referata 
sekretarja Miklavčiča pa kaže-
jo. da so ljudje začeli govoriti o 
dejanskih problemih. Po bese-
dah predsednika CK ZKS so to 
vprašanja, o katerih se morajo 
izreči ljudje in za razrešitev 
katerih so se delovni ljudje tudi 
pripravljeni angažirati. 

Gotovo je ugled ZK odvisen 
ludi od tega. kako razrešujemo 
težave. Neprestano moramo 
ocenjevati, ali politika ZK. kot 
jo deklariramo, odgovarja in-
teresom delovnih ljudi. Iluzor-
no pa je pričakovati, da bomo 
lahko vsa vprašana, s katerimi 
se danes srečujemo, rešili čez 
noč. To niso vprašanja, ki tarejo 
se danes srečujemo, rešili čez 
noč. To niso vprašanja, ki tarejo 
samo jugoslovansko oziroma 
slovensko družbo, pač pa vpra-
šanja. ki tarejo ves svet. So pa 
to istočasno tudi vprašanja, ki 
so se akumulirala kot posledica 
našega hitrega razvoja. Pred leti 
smo se odločili za hitrejši gos-

podarski razvoj, ki ga pa nismo 
mogli doseči samo z lastnimi 
silami. Zdaj pa na star način ni 
več mogoče delati. Nekateri 
pravijo, kako je mogoče, saj 
smo se kar naenkrat, čez noč, 
znašli v težavah. To pa ni res. 
Ko govorimo o težavah je po-
membno. da ljudem povemo, 
da je stabilizacija dolgotrajen 
proces in da ni enostaven 
proces. Vedeti moramo, kaj je 
objektivno dano in kaj je odvis-
no od pripravljenosti delovnih 
ljudi in od njihovega delovanja. 
Važno pa je. kako problemati-
ko, kako težave obvladujemo in 
razrešujemo. Čez noč jih ne 
moremo rešiti, zato je resnično 
pomembno, kako pristopamo k 
reševanju težav, kakojih rešuje-
mo in kako jih tudi obvladuje-
mo. Po tem je treba ocenjvati 
delo komunistov. V teh hote-
njih pa moramo biti vsi skupaj, 
kot je dejal France Popit, še 
bolj prizadevni, kot smo bili 
doslej. 

Predsednik CK ZKS France 
Popit pa se je dotaknil tudi 
nekaterih vprašanj, ki so bila 
omenjena v razpravi. Strinjal se 
je z ugotovitvijo, da so v Gore-
nju vložili velike napore za 
povečanje izvoza in da so bili 
doseženi pomembni uspehi tu-
di pri zmanjšanju uvoza. Da pa 
bi bila podoba o izvozni uspeš-
nosti Gorenja celovita, bo treba 
ugotoviti še. koliko uvaža tudi 
kooperantska industrija, ki dela 
za Gorenje. Sicer pa bi morala 
biti politika Gorenja izrazito 
izvozno usmerjena. Kar zadeva 
razvoj računalništva je predsed-
nik CK ZKS omenil, da ima 
republiški izvršni svet prav. ko 
zahteva, da morajo slovenski 
proizvajalci računalnikov najti 
skupno razvojno pot. Za to da 
bi vsak sam zase uresničeval 
tovrstna razvojna hotenja ni 
denarja, pa tudi neracionalno 
bi bilo za naše potrebe. 

Na posebni problemski kon-
ferenci  pa naj bi preučili težave, 
ki tarejo REK Velenje oziroma 
njegov energetski del. Sicer pa 
bo treba, kot je dejal France 
Popit, ludi v republiki postaviti 

nekatere stvari na svoje mesto. 
Ker nekateri predlogi niso v 
interesu dela združenega dela. 
jih počasi uresničujejo. Pa tudi 
v organizacijskem smislu v 
slovenskem elektrogospodar-
stvu ne more biti vse v redu, saj 
se neprestano pojavljajo dezin-
tegracijske in monopolistične 
težnje. Čimprej bo treba odpra-
viti milijardne izgube, ki jih 
izkazujejo rudniki in elektrar-
ne. Probleme p a j e treba urejati 
seveda tudi znotraj samih ko-
lektivov. in to z večjo produk-
tivnostjo dela. zmanjšanjem 
stroškov in dograjevanjem si-
stemov nagrajevanja, kar vse je 
zapisano tudi v akcijskih pro-
gramih. Najpomembnejše pri 
vsem tem pa je. kako dobiti 
rudarje, kako delavce zaintere-
sirati za delo v rudnikih. To pa 
gotovo ne bomo dosegli samo z 
višjimi osebnimi dohodki, pač 
pa je treba rešiti tudi. druga 
vprašanja (stanovanja, vključe-
vanje delavcev v društveno 
življenje). To je treba narediti, 
da zagotovimo tudi več premo-
ga. Preučiti pa tudi kaže. ali 
lahko in za koliko povečamo 
proizvodnjo premoga v vlaganji 
v tehnično modernizacijo, v 
tehnologijo. 

Med drugim je France Popit 
tudi opozoril, da izhajajo naše 
kadrovske potrebe iz obstoječe 
tehnologije, da moramo v raz-
vojne načrte v večji meri vgra-
diti znanost, da bi pospešili 
razreševanje tehnoloških in 
ekonomskih vprašanj ter da 
ciljev reforme  usmerjenega izo-
braževanja ne bomo uresničili 
brez večje uveljavitve celodnev-
ne osnovne šole. Kar zadeva 
planiranje pa je menil, da na 
vseh ravneh delamo po starem, 
odmaknjeno od življenja in da 
ne izhajajo iz-dane situacije — 
iz ustvarjenega dohodka. Pred-
sednik CK ZKS p a j e še pouda-
ril. da preveliko govorimo o 
dohodkovnih odnosih, združe-
vanju dela in sredstev- ter o 
svobodni menjavi, storimo pa 
premalo, da bi ta načela tudi v 
praksi uveljavili. 

Ne samo besede, 
temveč tudi 
smela dejanja 

slovenskem elektrogospodarstvu. Anton Zemljak je 
govoril o delu ZK v tozdu Jamska mehanizacija 
RLV, Boris Dejanovič pa o delu in nalogah komuni-
stov v šoštanjskih temoelektrarnah. Jože Čurčič je 
predstavil proizvodne in izvozne dosežke ter razvojne 
načrte TGO, dotaknil pa se je tudi nalog, ki so pred 
komunisti Gorenja. Stane Zor ko je predstavil sozd 
Gorenje In aktivnost ZK. Miro Lešnik je opozoril na 
mesto in vlogo aktiva delavcev-komunistov. Slavko 
Hudarin je po predstavitvi GIP Vegrad spregovoril 
tudi o slabostih, ki zavirajo hitrejše uveljavljanje 
družbenoekonomskih odnosov v stanovanjskem go-
spodarstvu. Marija Žužek je razpravljala o razvoju 
celodnevne osnovne šole ter o delu komunistov, 
Drago Seme o nalogah na področju usmerjenega izo-
braževanja, Tone Šeliga pa o delu socialistične zveze 
ter o povezovanju Velenja z drugimi območji. 

V razpravi na 22. seji občinske konference ZKS 
Velenje pa je sodeloval tudi predsednik CK ZKS, 
France Popit. 

Uvodoma je sekretar komiteja OK 
ZKS Velenje, Janez Miklavčič, naglasil, 
da poteka 22. seja občinske konference 
ZKS Velenje v času zapletenih in 
zaostrenih pogojev gospodarjenja, v ka-
terih se vsakodnevno bije boj za 
stabilizacijo gospodarskih razmer, razvi-
janje samoupravnih in družbenoeko-
nomskih odnosov ter krepitev odločujo-
čega samoupravnega položaja delavca v 
družbeni reprodukciji. Ze na 21. seji je 
občinska konferenca  ZKS, na osnovi 
ocene 6-mesečnih rezultatov gospodarje-
nja in v času razprav o osnutku planskih 
dokumentov do leta 1985, obravnavala 
temeljna idejnopolitična vprašanja raz-
voja občine. Dogovorjeno je bilo, da bo 
občinska konferenca  ZKS ponovno ob-
ravnavala potek, oblikovanje in idejno 
usmeritev predlogov planskih dokumen-
tov ter preverila, kako komunisti v prak-
si, v samoupravnih skupnostih in občini, 
uresničujejo sprejeta stališča. 13. seja 
CK ZK Jugoslavija in stališča predsed-
stva CK ZK Slovenije pa prav tako 
zahtevajo, da se ponovno preverijo spre-
jeta stališča in utrdi idejnopolitična 
enotnost komunistov do vseh temeljnih 
nalog sedanjega trenutka in do ključnih 
vprašanj nadaljnjega razvoja. 

Stvarnost družbenih političnih in gos-
podarskih razmer ter položaja v sleherni 
samoupravni skupnosti in občini 
zahtevajo od slehernega komunista 
povečano osebno odgovornost in pri-
pravljenost spoprijeti se s problemi, ki 
so prisotni v posameznih sredinah in z 
vsemi vprašanji, ki se porajajo pri ures-
ničevanju politike gospodarske stabiliza-
cije, gospodarskem in družbenem razvo-
ju, v bitki za utrjevanje samoupravnega 
družbenoekonomskega položaja delavca 
in občana, razvijanju socialističnih 
samoupravnih odnosov, da bi odločneje 
krepili oblast deavskega razreda. 

Po besedah Janeza Miklavčiča se< je 
zato potrebno idejno poenotiti v oceni 
družbenopolitičnih razmer, gospodar-
skega stanja in gibanj, razvitosti samo-
upravnih in družbenoekonomskih odno-
sov ter političnega sistema socialistične 
samoupravne demokracije in dejanskega 
položaja delavca in občana v teh razme-
rah in o stališčih do razvoja družbenopo-
litične skupnosti v naslednjih petih letih. 
Nadalje v presoji idejnih tokov in vpli-
vov z izostreno identifikacijo  tistih te-
ženj in njihovih nosilcev, za katere meni-
mo, da bodo skušali ovirati doseganje 
dogovorjenih ciljev družbenoekonom-
skega in samoupravnega razvoja, ali pa z 
oportunističnim obnašanjem ter 
nepripravljenostjo za napore ovirajo do-
seganje ciljev stabilizacije. In končno se 
moramo idejno poenotiti tudi o stanju v 
organizacijah ZK v občini in posameznih 
okoljih ter sprejeti konkretna stališča, 
kaj moramo v organizacijah spremeniti, 
da bodo v idejnem, kadrovskem in orga-
nizacijskem pogledu kos nalogam in od-
govornostim do delavcev in občanov ter 
širše skupnosti. 

Pomembni rezultati v približevanju ci-
ljem, ki so v ospredju družbenega Inte-
resa \ 

Tudi v občini Velenje, podobno kot v 
vsej širši družbeni skupnosti, bijemo bit-
ko za stabilizacijo gospodarstva, razvoj 
samoupravnih družbenoekonomskih od-
nosov v združenem delu, uveljavljanju 
delegatskega sistema in utrjevanja insti-
tucij političnega sistema v težavnih gos-
podarskih in družbenih pogojih, ki jih 
ob dnevnih mednarodnih ekonomskih in 
političnih gibanjih povzročajo protislov-
ja hitrega in dinamičnega razvoja socia-
listične samoupravne družbe. -

Doseženi devetmesečni rezultati in 
gospodarska gibanja potrjujejo, da v 
združenem delu dosegajo pomembne re-
zultate v približevanju tistim ciljem, ki 
so v tem obdobju v ospredju širšega 
družbenega interesa ter da uspešno 
premagujemo dnevno se porajajoče 
težave v zaostrenih pogojih proizvodnje 
in gospodarjenja. Delavci in predvsem 
rudarji v REK vsakodnevno vlagajo veli-
ke napore, tudi s sobotnim in nedeljskim 
delom, da bi dosegli načrtovano 
proizvodnjo premoga. Delavci Gorenja 
dosegajo pomembne uspehe pri izvozu. 
Nič manj pa niso pomembni rezultati 
stabilizacijskih prizadevanj nekaterih 
drugih organizacij združenega dela in 
gospodarstva ter prav tako družbenih 
dejavnosti, ki s svojim deležem prispeva-
jo k razvoju materialne osnove družbe in 
krepitvi gospodarske stabilnosti. 

Za celotno gospodarstvo v občini je 
značilno nadaljnje večanje rasti 
proizvodnje in celotnega prihodka ob še 
vedno hitrem naraščanju porabljenih 
sredstev in s tem počasnejše rasti dohod-
ka. V tem obdobju je bilo razporejeno 
za 13,8 % več dohodka, kot je bilo 
ustvarjeno. Čisti dohodek in poprečni 
osebni dohodki pa so naraščali hitreje od 
dohodka in je znašal poprečni mesečni 
dohodek na zaposlenega 8982 din. Od-
ločilen vpliv na ta razmerja ima energeti-
ka. Brez upoštevanja energetike so 
porabljena sredstva naraščala počasneje 
od celotnega dohodka, hitreje pa je 
naraščal tudi dohodek. Na rezultate gos-
podarjenja pomembno vpliva izpad do-
hodka v rudniku lignita Velenje in šoš-
tanjskih termoelektrarnah, ki se je do 
konca septembra, v primerjavi s prvim 
polletjem, povečal. Izgubo pa izkazuje 

tudi pet tozdov TGO Gorenje. V poroči-
lih so za izgube in slabše gospodarske re-
zultate praviloma krive ,,objektivne 
okolnosti" ki so izven vpliva združenega 
dela. Nedvomno je, da so tudi taki zuna-
nji vzroki, ki negativno vplivajo na 
gospodarjenje. 

Kljub naporom za doseganje boljših 
proizvodnih in gospodarskih rezultatov 
se organizacije združenega dela prepoča-
si prilagajajo novo nastalim pogojem 
gospodarjenja. Gibanja, ki so prisotna v 
gospodarstvu, pa se ne odražajo v enaki 
meri tudi na opdročju splošne in skupne 
porabe ter * nekaterih okoljih na 
področju osebne porabe. Skupna in 
splošna poraba naraščata resda počasne-
je od družbenega proizvoda, še vedno pa 
se gibljeta neodvisno od položaja 
združenega de)a in njegove reproduktiv-
ne sposobnosti. Sredstva skupne porabe 
dotekajo nemoteno, delno se ustvarjajo 
presežki, medtem ko se gospodarstvo 
ubada s težavami zaradi pomanjkanja 
denarja za obratna sredstva in za osebne 
dohodke, zaradi česar mora najemati 
likvidnostna in druga kratkoročna poso-
jila, ki postjajo prevladujoča oblika pri-
dobivanja sredstev za pridobivanje oseb-
nih dohodkov v več organizacijah zdru-
ženega dela, visoke obresti za ta posojila 
pa vse bolj bremenijo že itak nizki doho-
dek. 

Rast osebnih dohodkov je v gospodar-
stvu in negospodarstvu počasnejša od ra-
sti dohodka z izjemo rudnika lignita Ve-
lenje, kjer so se ob nominalni desetod-
stotnem porastu dohodka povečali oseb-
ni dohodki, v primerjavi z obdobjem ja-
nuar—september ' 1979, za 38 
Povprečni osebni dohodek zaposlenih 
dohodek v rudniku je znašal v prvih de-
vetih mesecih 13.000 dinarjev. Osebni 
dohodki so znatno presegli dogovorjeno 
30% razliko v primerjavi z osebnimi do-
hodki zaposlenih z enako kvalifikacijo  v 
ostalem delu gospodarstva. V nekaterih 
organizacijah združenega dela, kot na 
primer v Veplasu, Vegradu in TGO Go-
renje, prejemajo delavci, tudi tisti na 
težkih fizičnih  delih, nizke osebne 
dohodke. 

V celoti gledano rezultati gospodarje-
nja tudi za obdobje prvih devetih mese-
cev letos dokazujejo, da dosega gospo-
darstvo občine Velenje v prizadevanjih 
za uresničitev politike gospodarske 
stabilizacije na nekaterih področjih po-
membne uspehe in da se trend uveljav-
ljanja gospodarnih razmerjih v strukturi 
celotnega prihodka in razporejanja do-
hodka vse bolj utrjuje, ob tem pa se še 
naprej trdovratno ohranjajo v celotni 
družbeni reprodukciji slabosti. Utrditi 
moramo pozitivna gibanja, istočasno pa 
tudi preučiti vzroke, ki pogojuje nega-
tivna gibanja in jih odpraviti. 

StevBni žgoči problemi sedanjega trenut-
ka 

O tem gotovo ni potrebno posebej do-
kazovati hiter razvoj proizvodnih sil in 
družbenoekonomske rasti občine Vele-
nje ter osebnega in družbenega standar-
da v preteklih l<tih. Toda razvoj, ki je 
potekal v drugačnih gospodarskih in 
družbenoekonomskih razmerah, ki so 
zdaj, je pustil za sabo tudi žgoče proble-
me, ki so vse bolj v ospredju in ki jih bo 
treba odpraviti v naslednjem srednjeroč-
nem obdobju. 

V strukturi dela povsem prevladuje fi-
zično delo (35 % delavcev je brez pokli-
ca, 17 % pa priučenih). Struktura proiz-
vodnje v delu gospodarstva brez energe-
tike ne daje možnosti za ustvarjanje tak-
šnega dohodka, ki. bi omogočal hitrejše 
prestrukturiranje, nizek dohodek na 
delavca pa ovira hitrejše razreševanje 
problemov stanovanjske izgradnje, otro-
škega varstva in drugih, da bi izboljšali 
sedanji položaj delavcev in njihovih dru-
žin. Razvita infrastruktura  in družbeni 
standard nista usklajena z obstoječo 
strukturo proizvodnje in ustvarjenega 
dohodka. V otroško varstvo je 
vključeno le 34 % otrok, kar je pod slo-
venskim poprečjem in poraja spričo 
visoke stopnje zaposlenosti hude proble-
me. Tudi celodnevna osnovna šola se po-
časi uresničuje in zajema le 24 % vse šo-
loobveznih otrok. Posledica ekstenzi-
vnega razvoja je, da se vozi dnevno na 
delo kar 5500 delavcev iz drugih občin. 
Kar 25 % zaposlenih pa je iz drugih 
republik. 

Ne da bi zmanjševali uspehe v pretek-
losti, smo dolžni razkriti realnost stanja 
in žgoče probleme ter v skladu z realnimi 
možnostmi načrtovati tak gospodarski, 
družbenoekonomski ir socialni razvoj, 
ki bo posotpoma odpravljal strukturna 
neskladja in nasprotja. 

UD razpravi o osnutkih planskih do-
kumentov za plansko obdobje do leta 
1985 je občinska konferenca  ZKS spreje-
la stališča do temeljnih vprašanj razvoja 
in smernice za aktivnost komunistov v 
pripravi srednjeročnih planov. V plan-
skih dokumentih, ki še niso v celoti 
oblikovani, se iz dneva v dan spreminja-
jo podatki o načrtovani rasti družbenega 
proizvoda, o programih investicij v 
družbenih in gospodarskih interesnih 
skupnostih, še vedno so prisotne težnje, 
ki so v nasprotju s stališči občinske 
konference  ZK, občinske skupščine in 
družbenopolitičnih organizacij. Temelj-
ne organizacije združenega dela načrte 

razvoja in investiranja še premalo 
usklajujejo s tistimi organizacijami 
združenega dela, s katerimi so povezane 
v proizvodnem in dohodkovnem proce-
su. Ponovno se v načrtih pojavlja visoka 
stopnja . zaposlovanja. V planskih 
dokumentih je še vse preveč inercij iz 
preteklosti in ozkih interesov. 

Kritičnost in nestrpnost zaradi neureje-
nih vprašanj 

Cilji ki jih hočemo doseči z gospodar-
sko stabilizacijo so večini delavcev 
dobro znani. Delovni, proizvodni in 
gospodarski rezultati kažejo, da ne gre 
več samo za izrečeno, temveč tudi smelo 
dokazano pripravljenost večine delavcev 
za uresničevanje politike gospodarske 
stabilizacije. Značilno za obdobje zad-
njih mesecev in sedanji trenutek pa je 
tudi naraščanje kritičnosti in popuščanje 
strpnosti, od neurejenih in nerešenih 
perečih vprašanj delovnih in življenjskih 
pogojev do problemov samoupravnega, 
družbenoekonomskega in socialnega po-
ložaja delavca in občana. Vse bolj po-
gosti so primeri, da delavci na samo-
upravnih organih, samoupravnih skupi-
nah in zborih zavračajo poskuse 
vsiljevanja odločitev, ki posegajo v nji-
hov samoupravni in družbenoekonom-
ski položaj ali položaj temeljne or-
ganizacije. Prav tako zavračajo 
neprepričljive predloge in formalne 
postopke sprejemanja odločitev, ki so v 
bistvu politična manipulacija z delavci. 

Se posebno zahtevajo zaostrovanje 
odgovornosti za delo skupnih strokov-
nih in administrativnih služb. Kritika in 
nezadovoljstvo z veljavnimi merili za 
nagrajevanje prerašča v posameznih 
okoljih v odločne zahteve po taki 
spremembi meril nagrajevanja, po ka-
terih bo za boljše delo pripadal tudi bolj-
ši osebni dohodek in po katerih bo za 
enako delo tudi približno enak osebni 
dohodek. Za zaostajanje v stanovanjski 
izgradnji terjajo delavci konkretno oseb-
no odgovornost in učinkovito odpravlja-
nje vzrokov, ki pogojujejo zamude ali 
nekvalitetno opravljeno delo. Pogoste 
kritike z zahtevami po hitrejšemu ureja-
nju odprtih vprašanj .je deležno tudi 
področje otroškega varstva. Zaposlova-
nje v administraciji in obstoječa razmer-
ja v osebnih dohodkih med proizvodni-
mi delavci in delavci v skupnih službah 
so stalna tarča kritike in odločnih zahtev 
po spremembi razmer. Delavci zahtevajo 
odločne ukrepe proti tistim sodelavcem, 
ki izkoriščajo bolniško in neupravičeno 
izostajajo z dela. Vse bolj pogosto 
odkrivajo in zahtevajo odpravljanje raz-
nih privilegijev. 

Pri uveljavljanju svojih zahtev se de-
lavci zatekajo k samoupravnim orga-
nom, organom delavskega nadzora in 
vodstvom družbenopolitičnih or-
ganizacij. Sicer redki primeri, ko 
posamezniki ali skupine poskušajo 
uveljaviti svoje zahteve mimo 
samoupravnih organov, pa kažejo, da 
jim iz slabih izkušenj ne zaupajo. Enako 
kritičen odnos je prisoten tudi pri obča-
nih v krajevnih skupnostih, posebno do 
primerov, ko so občani postavljeni pred 
izvršena dejstva, ki jih lahko samo 
sprejmejo, ne da bi nanje tudi vplivali. 
Skupna značilnost zaostrovanja od-
govornosti in kritičnosti pa je, da poteka 
v samoupravnih organih in inštitucijah 
političnega sistema vse do zborov občin-
ske skupščine. 

Pomemben je odnos komunistov do 
uresničevanja temeljnih nalog sedanjega 
časa 

V razmerah, ki dokazujejo, da postaja 
uresničevanje politike gospodarske sta-
bilizacije vse bolj vsakodnevna naloga 
ter da se delavci in občani vse bolj 
zavedajo, da daje socialistični samo-
upravni sistem vse možnosti za 
uveljavljanje neposrednega odločanja in 
razreševanja vseh pomembnih družbe-
nih, ekonomskih, političnih in socialnih 
vprašanj, je vse bolj v ospredju vpraša-
nje odnos komunistov do uresničevanja 
temeljnih nalog v tem času. ZK v občini 
Velenje tvori 3644 komunistov, ki so or-
ganizirani v 160 OO ZK. V zvezi ko-
munistov je 13 % vseh zaposlenih in 
številčno torej predstavlja močno 
subjektivno silo, ki bi morala usmerjati 
avandgardne sile v vseh sredinah. 
Vendar pa nam prenekateri problemi, ki 
sem jih že omenil, dolgotrajno reševanje 
znanih težav, ali pa nepripravljenost 
zavzemati se za dogovorjene usmeritve 
kažejo, da idejnopolitično vplivnost OO 
ZK ni ustrezna njeni številčnosti. 

Zvezo komunistov imamo organizira-
no v vseh temeljnih samoupravnih sredi-
nah, velika večina vseh vodstvenih de-
lavcev in ljudi na pomembnih (družbenih 
dolžnostih je članov ZK. Se pravi, da 
bijemo idejnopolitično bitko znotraj 
ZK. Širina in ostrina te bitke pa je predv-
sem odvisna od obstoječih družbe-
noekonomskih in samoupravnih razmer 
v posameznih sredinah, od stopnje 
demokratičnosti odnosov ter od 
usposobljenosti osnovnih organizacij za 
idejnopolitično in akcijsko delovanje v 
smeri nadaljnjega razvijanja in 
poglabljanja samoupravnih odnosov. 
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GIP Vegrad 

Dokončati proizvodnjo 
V prvih devetih mesecih 

letošnjega leta so v delovni 
organizaciji Vegrad poslo-
vali zadovoljivo, niso pa 
uspeli v celoti uresničiti di-
namični plan. Od januarja 
do septembra so ustvarili 
1.127.693.078 din celotnega 
prihodka, kar je 92.6 od-
stotkov plana in 20,7 od-
stotkov več kot v enakem 
obdobju lani. Porabljena 
sredstva so ob tem naraščala 
za 1.5 odstotka pod rastjo 
celotnega prihodka in so bila 
v primerjavi s planom reali-
zirana 91.1 odstotno. 

Najpomembnejši je goto-
vo doseženi dohodek, ki 
znaša 375 milijonov din. kar 
je sicer skoraj za 14 odstot-
kov več kot v preteklem letu. 
pa vendar za 4.3 odstotke 
pod zastavljenim načrtom. 

Celotni prihodek in do-
hodek zaostajata za načrtom 
zaradi prevelike nedokon-

čane proizvodnje v i«jzuu 
Gradnja, kije precej večja od 
načrtovane. 

Vsi tozdi. razen Lesne, so v 
teh devetih mesecih poslo-
vali pozitivno. Tozd Lesna 
pa ima doslej izgubo v višini 
skoraj dveh milijonov din. 
Poslovanje tozda je bilo 
slabše, kot je zastavljeno s 
planom, saj je tozd uspel re-
alizirat' 9-mesečni plan le 
80.4 odstotno. 

Za sklade so temeljne or-
ganizacije Vegrada nameni-
le 69 milijonov dinarjev, kar 
je za 34.4 odstotke več kot 
lani in tudi za 17 odstotkov 
nad postavljenim planom. 
Ustvarjena pa je bila tudi 
pospešena amortizacija v 
višini skoraj 9 milijonov din. 

Osebni dohodki so se v 
Vegradu gibali v skladu z 
družbenim dogovorom in so 
celo nekoliko nižji od dovo-
Ijenih. B Z 

Kako do boljših rezultatov? 

TGO Gorenje Velenje: gospodarjenje 1980, načrti 1981 

Toper - Konfekcija Šoštanj 

Bolje kot ob polletju 
Dosledno izvajanje stabilizacij-

skih ukrepov in prizadevanje za 
kar najboljše rezultate gospodarje-
nja so se šoštanjskemu Topru do-
bro obresotovale. Pri pregledu 
devetmesečnih rezultatov go-
spodarjenja so namreč ugotovili, 
da jih pri izpolnjevanju zastavlje-
nih nalog niso ovirale prevelike 
težave, rezultati gospodarjenja pa 
so takšni kot so si jih želli. 

V prvih devetih mesecih so 
zaposleni v delovni organizaciji 
Toper tozd Konfekcija  Šoštanj 
ustvarili 32,3 milijonov dinarjev 
celotnega prihodka, kar je za 44 
odstotkov več kot v enakem obdo-
bju lani, za 42 odstotkov je bil 
večji prigospodarjen dohodek, 
ostanek dohodka, to je 515 tisoč 
dinarjev, pa so zaposleni v tem 
delovnem kolektivu namenili za 
poslovni in rezervni sklad, oziroma 
razvoju tehnologije in akumulaciji. 
Vzporedno z ugodno rastjo 
dohodka pa ugotavljajo znatno 
prekoračitev porabljenih sredstev. 
Ta so kar za 45 odstotkov večja 
kot v enakem lanskem obdobju. 
Za delavce šoštanjskega Topra pa 
je zlasti razveseljivo to, da so ose-
bni dohodki v primerjavi z lanski-
mi večji za 25 odstotkov ter so v 
skladu z resolucijskimi določili. 
Povprečni izplačani osebni doho-
dek na zaposlenega znaša 6500 
dinarjev. 

Rezultati devetmesečnega 
gospodarjenja pa bi bili gotovo 
boljši, če se ne bi pri opravljanju 
načrtovanih nalog srečevali s 
težavami. Delovni stroji že daleč 
več ne ustrezajo razvoju sodobne 
proizvodnje, neprimerni so tudi 
delovni pogoji, celotni razvoj pa je 
gotovo zaviral tudi ločitveni proces 
od delovne organizacije združene-
ga dela Toper Celje. Po dolgotraj-
nih prizadevanjih so uspeli rešiti 
tudi to težavo. Delavci šoštanjske-
ga Topra so se v mesecu avgustu 
samoupravno odločili, da se bodo 
ločili od delovne organizacije 
Toper Celje, saj jim ni dajala tiste-
ga, kar so od nje pričakovali. 
Ločitveni postopek se je končal 
tako, da je delovna organizacija 
Toper Celje umaknila predlog spo-
ra na sodišču združenega dela in 
tako omogočila šoštanjski kon-

Paleta novih 
gospodinjskih aparatov 

fekciji,  da samoupravno odločitev, 
ki je bila že izvedena, tudi zaklju-
či. Čeprav so v začetku tega me-
seca pričeli zaposleni v tem delov-
nem kolektivu izvajati proizvodni 
program Elkroja, je do konca le-
tošnjega leta potrebno izpolniti vse 
obveznosti do delovne organizacije 
Toper Celje in njenih tozdov. 
Svojo nalogo pa bodo do konca 
leta opravljale tudi skupne službe 
celjskega Topra. V Elkroju pa 
morajo pripraviti takšen predlog 
samoupravne organiziranosti, da 
bo lahko šoštanjsko Konfekcijo  z 
31. decembrom letos sprejela kot 
temeljno organizacijo združenega 
dela. 

K uspešnim rezultatom go-
spodarjenja v devetih mesecih le-
tošnjega leta so gotovo prispevali 
levji delež še stabilizacijski ukrepi, 
ki so jih zaposleni tega delovnega 
kolektiva sprejeli v začetku leta in 
se jih dosledno tudi držali. Zaradi 
nedoseženega polletnega načrta so 
delavci sklenili, da bodo 
nadoknadili zamujeno, tako da 
bodo delali vse proste sobote . 
Skrajno varčevanje z materialom, 
boljši izkoristek delovnega časa, 
zmanjšanje bolniških izostankov 
ter stremljenje za čimboljšo 
produktivnostjo — vsi ti stabiliza-
cijski ukrepi so pripomogli k 
bogati devetmesečni žetvi, ki se bo 
prav gotovo obrestovala tudi ob 
koncu letošnjega leta, saj načr-
tujejo, da bodo to poslovno leto 
zaključili pozitivno. 

Z vso resnostjo in vnemo pa se v 
delovni organizaciji Toper tozd 
Konfekcija  Šoštanj pripravljajo na 
oblikovanje smernic srednjeročne-
ga razvoja tega delovnega kolekti-
va. Na osnovi sprejetega 
Elkrojevega razvojnega programa 
pripravljajo vse zahtevane elemen-
te srednjeročnega načrta 1981-85. 
Ta proizvodni program zagotavlja 
čvrsto prihodnost temeljne or-
ganizacije. Konfekcija  Šoštanj ter 
večjo socialno varnost vseh delav-
cev. Razvojni program predvideva 
predvsem proizvodnjo otroških 
hlač, V njem pa so poleg tega 
načrtovali še izgradnjo prepotre-
bnih poslovno-proizvodnih prosto-
rov ter njihovo tehnološko po-, 
sodobitev. T. Podgoršek 

V tovarni gospodinjske opreme 
Gorenje Velenje poudarjajo, da so 
rezultati poslovanja v prvih devetih 
mesecih letos, v primerjavi s tisti-
mi, ki so jih bili dosegli ob polletju, 
slabši. Medlem, ko so izkazovali ob 
koncu junija vsi lozdi ostanek do-
hodka, pa je devetmesečno gospo-
darjenje sklenilo z izgubo kar 5 toz-
dov. 

Res pa je, da tudi po devetih 
mesecih delovna organizacija kot 
eelola izgube ne izkazuje. 

Položaj, v kakršnem se je znašla 
TGO Gorenje Velenje oz. njeni po-
samezni tozdi, pogojuje več vzro-
kov. Najbistvenejši pa je zaostaja-
nje proizvodnje za načrtovano za 
letošnje leto. Poglavitni krivec za 
nedoseganje planskih nalog je po-
manjkanje reprodukcijskih materi-
alov, tako tistih iz uvoza kot doma-
čih. Največ težav pa je z oskrbo z 
izdelki črne metalurgije. Svoje je k 
poslabšanju ekonomskega položaja 
prispevalo tudi skokovito narašča-
nje cen reprodukcijskih materialov, 
in sicer že od sredine prvega trime-
sečja naprej, posamezni tozdi pa so 
naraščanje cen občutili še bolj od 
drugega trimesečja naprej, posebej 
pa zadnje mesece. V poprečju so se 
v prvih devetih mesecih letos, kot 
kažejo izračuni, ki so jih bili napra-
vili v TGO Gorenje, zvišale cene re-
produkcijskih materialov za dobrih 
20 %. Omenimo naj ob tem, da se 
je letos zmanjšalo tudi število zapo-
slenih, kar po svoje tudi vpliva na 
obseg proizvodnje. —-

Da bi ublažili posledice težav, s 
katerimi se zdaj srečujejo, so v 
TGO Gorenje Velenje sprejeli več 
ukrepov, katerih rezultati pa, 
razumljivo, ne morejo takoj vpliva-
ti na gospodarjenje in poslovanje. 
Kar zadeva gospodinjske aparate 
so, denimo, osvojili proizvodnjo 
palete novih izdelkov, ki so jim, v 
primerjavi z dosedanjimi, izboljšali 
vrsto funkcij.  S tekočih trakov so 
pričeli prihajati nedavno tega. Ob-
seg te nove proizvodnje pa je seve-
da odvisen v prvi vrsti od oskrbe s 
potrebnimi materiali in sestavnimi 
deli. Če bodo načrt proizvodnje za 
te gospodinjske aparate z izboljša-
no funkcijo,  predviden za zadnje 
trimesečje letos dosegli, potem 
bodo rezultati poslovanja večine 
tozdov v TGO Gorenje ob koncu 
leta boljši, kot pa so bili septemb-
ra. 

Ker so znani kazalci gospodarje-
nja za obdobje januar — oktober 
1980, vsaj okvirni, navedimo raje 

te namesto devetmesečnih. Vred-
nost proizvodnje znaša 6,73 mili-
jard din, na tuje pa so prodali za 
dobrih 89 milijonov dolarjev izdel-
kov. Zaposlujejo 262 delavcev 
manj, kot so jih bili na začetku le-
ta. Pokritje uvoza z izvozom pa 
znaša 130 do 140 Če bodo uspe-
li uresničiti operativni načrt proiz-
vodnje za zadnja dva meseca tega 
leta bodo v letu 1980 skupaj proiz-
vedli za dobrih 8,5 milijard dinar-
jev izdelkov, se pravi, da planskih 
nalog za letošnje leto ne bodo do-
segli. Z rebalansom so predvideli za 
leto 1980 proizvodnjo v vrednosti 
8,9 milijard din, lanskoletna vred-
nost proizvodnje pa je znašala 7,31 
milijard din. Čeprav planskih na-
log, kar zadeva vrednost proizvod-
nje, ne bodo dosegli, pa velja ome-
niti, da pa je in bo fizični  obseg 
proizvodnje večji od doseženega le-
to poprej , kljub skoraj 
enomesečnemu izpadu proizvodnje 
zaradi zastojev. Povečala pa se je 
tudi produktivnost. V celoti tudi ne 
bodo ustvarili načrtovane prodaje 
na tuje. Računali so, da bodo izvo-
zili za 116 milijonov dolarjev izdel-
kov, jih bodo pa za okrog 110 mili-
jonov dolarjev. Lani so izvozili za 
95 milijonov dolarjev proizvodov. 
S prodajo na tuje bodo dosegli pri-
bližno tretjino celotnega prihodka. 
V primerjavi z letom 1979 bo izvoz 
vrednostno večji za dobrih 15 
vendar pa je treba dodati, da so že 
sredi leta 1979 sprejeli v TGO 
Gorenje Velenje vrsto ukrepov za 
povečanje izvoza. Letošnji dosežki 
pa bi bili zagotovo še spodbudnejši, 
če ne bi bilo toliko težav okrog os-
krbe z reprodukcijskimi materiali, 
kot jih je bilo. 

Posamezne tozde oziroma skupi-
ne tozdov so spremenjeni pogoji za 
pridobivanje uvoznih pravic razli-
čno prizadeli. Najbolj so, po pri-
čakovanju, področje elektronike. 
To so ugotavljali že ob polletju, v 
zadnjem času pa so se razmere še 
poslabšale. Težave so upoštevali 
tudi pri sestavi operativnih načrtov 
proizvodnje, vendar jih kljub temu 
ne dosegajo. Ker je največ težav v 
tozdu Elektronika Velenje je bila, 
med drugim, sprejeta tudi odloči-
tev o preusmeritvi proizvodnje za 
izvoz oz. za kooperacijsko pro-
izvodnjo s tovarno Gorenje — 
Koerting v ZR Nemčiji. Vendar, 
vsaj kar zadeva kvaliteto, domači 
proizvajalci sestavnih delov in ko-
operanti na to preusmeritev proiz-
vodnje niso najbolje pripravljeni. 
Zato ne pričakujejo, da bi se spre-
jetim ukrepom navkljub rezultati 
gospodarjenja hitro bistveneje 
izboljšali. 

Ze uvodoma smo zapisali, da 
imajo v TGO Gorenje Velenje pri 
oskrbi z reprodukcijskimi materiali 
največ težav pri zagotavljanju iz-
delkov črne metalurgije. Tudi nji-
hovo porabo so uspeli znatno ra-
cionalizirati, saj so precej zmanj-
šali delež izdelkov črne metalurgije 
v posameznem proizvodu. Letos, 
na primer, so računali, da jim bo-
do jugoslovanske železarne doba-
vile vse tiste izdelke, za kar so teh-
nološko in kvalitetno usposoblje-
ne. Podpisane so bile pogodbe za 
dobavo 40.000 ton pločevine (letna 
skupna potreba pa znaša 52.000 
ton, torej je bil načrtovan uvoz 
12.000 ton pločevine), vendar bo 
TGO Gorenje Velenje dobila le 
polovico potrebnih količin iz naših 
železarn. Celotnega izpada dobav 
pa ni mogoče nadomestiti z uvo-
zom. Zato je tudi razumljiva po-
sledica — izpad proizvodnje. Če bi 
bile dobave jugoslovanskih žele-
zarn večje, bi bila tudi proizvo-
dnja in izvoz izdelkov večja, kot 
sta sicer. 

Leto 1980 predstavlja za TGO 
Gorenje tudi leto odločnih napre-
zanj za preusmeritev od uvoznih 
na domače materiale in sestavne 
dele. V teh "prizadevanjih so dose-
gli že prve pomembnejše uspehe, 
čeprav ne manjka tudi težav, pose-
bej še zaradi dolgoletne naravna-
nosti na uvoz reprodukcijskih ma-
terialov in sestavnih delov. Zadnji 
uspehi v tej zvezi so bili doseženi 
pri nadomeščanju domače plastike 
z uvoženo, uspešno pa poteka tudi 
akcija za zmanjšanje odvisnosti 
proizvodnje elektronike od uvoza 
reprodukcijskih materialov in se-
stavnih delov. 

Tudi v tovarni gospodinjske 
opreme Gorenje Velenje so zdaj, 
podobno kot v drugih naših delov-
nih kolektivih, sredi priprav na 
sprejem načrtov gospodarjenja za 
leto 1981. Trenutno usklajujejo 
načrte in iščejo poti, da bi v novem 
letu delali in gospodarili bolje, kot 
so letos. So pa, poudarjajo, pre-
malo obveščeni o tem, kakšni bo-
do pogoji gospodarjenja v letu 
1981. Zanje bi morali vedeti, da bi 
lahko načrtovali kar najbolj real-
no. Jasno pa je že, da se obseg 
proizvodnje bistveno ne bo pove-
čal. Večjo rast proizvodnje načrtu-
jejo le za tiste tozde, ki povečujejo 
zmogljivosti oz. imajo zagotovlje-
ne reprodukcijske materiale in 
komponente. Gre za tozde Zamr-
zovalniki Velenje, Elektronika 
Ptuj in Kompresorji Črnomelj. V 
Črnomlju začenjajo s poskusno 
proizvodnjo kompresorjev, žal pa 
vse opreme iz uvoza še ni, pa čep-

ERA - Tozd proizvodnja 

Izboljšali kvaliteto dela 
Z razpravami o rezultatih poslo-

vanja v devetih mesecih letos so 
končali tudi v Eri — tozdu Proiz-
vodnja. Ugotovili so, da je vpliva-
la na njihovo gospodarjenje neu-
godna gospodarska situacija, po-
manjkanje vseh vrst repro materi-
ala iz uvoza ter neurejena politika 
cen. Kljub temu pa so izpolnili na-
črtovane naloge ter to obdobje za-
ključili pozitivno. 

V prvih devetih mesecih letošnje-
ga leta so prigospodarili 27800 
milijonov dinarjev celotnega pri-
hodka in s tem presegli plan za 3,3 
odstotka. V primerjavi z enakim 
obdobjem lani pa so presegli celo-
tni prihodek kar za 40 odstotkov. 
Za 8,4 odstotke so povečali načr-
tovan dohodek, čisti dohodek za 
12,5 odstotka, sredstva za po-
samezne sklade pa so že v celoti 
uresničili. V preteklem letu so bili 
zelo veliki izpadi v obliki neplača-
ne realizacije, saj poslujejo z zase-
bnimi obrtniki — kooperanti, ki 
se pri plačilu svojih obveznosti ve-
dno ne drže rokov plačila. Nepla-
čana realizacija pa v veliki meri 
zmanjšuje ustvarjeni dohodek. V 
razpravah o rezultatih devetmese-
čnega poslovanja so zato še pose-
bno pozornost namenili tej težavi 
in sprejeli tudi ustrezne ukrepe. 
Pridvidcvanja do konca leta sicer 
kažejo, da so nekateri njihovi novi 
programi že dobro utečeni in zato 
pričakujejo, da bodo ob koncu 

leta presegli dokaj zahtevno se-
stavljen program. 

K stabilizacijskim ukrepom so 
delavci tega tozda pristopili že v 
začetku leta, in sicer z boljšo or-
ganizacijo naložb, z boljšim delom 
in notranjo reorganizacijo, kjer so 
predvideli večjo naslonitev na pro-
dajo v smislu komercialne službe. 
Izboljšali pa so koriščenje služb, ki 
znotraj delovne organizacije Era že 
obstajajo in kvaliteto dela pri vseh 
zaposlenih. V srednjeročnih načr-
tih 1981—-85 predvidevajo, da bo 
njihova dejavnost usmerjena pred-
vsem na takšne proizvodne pro-
grame, ki zahtevajo malo surovin, 
energije in repromateriala, do-

Kovinarstvo Ljubno 

Oblikovane razvojne smernice 
V temeljni organizaciji združe-

nega dela ravenske Železarne 
Kovinarstvo na Ljubnem ob Savi-
nji so zaposleni te dni po temeljiti 
javni razpravi na referendumu 
sprejeli samoupravni sporazum o 
temeljih plana svoje temeljne 
organizacije za naslednje srednje-
ročno obdobje. Obenem so te dni 
zaključili javno razpravo o osnut-
kih samoupravnih sporazumov o 
temeljih plana delovne organiza-

rav bodo, na primer, s proizvo-
dnjo kompresorjev bistveno zma-
njšali potrebe po tovrstnem uvozu. 

V TGO Gorenje Velenje pričaku-
jejo, da bodo do konca meseca 
novembra v tozdih sprejeli načrte 
gospodarjenja za leto 1981. Stabi-
lizacijska prizadevanja in preveja-
nja pa bodo, kot poudrjajo, že v 
letu 1981 pogojila korenite spre-
membe v programsko proizvodni 
strukturi TGO Gorenje Velenje. 

Marijan Lipovšek 

segajo pa tudi mnogo boljše 
učinke. Za proizvodnjo bodo upo-
rabili material, ki ga je moč dobiti 
na domačem tržišču. Njihova glo-
balna opredelitev seže na vzdrže-
vanje tistih proizvodnih pro-
gramov, ki jih uporablja predvsem 
velika industrija (sestavni deli, po-
samezni kompleti), na drugi strani 
pa načrtujejo pospešeno razvijanje 
programov za široko potrošnjo, 
predvsem z nadomestitvijo mnogih 
izdelkov, ki so bili doslej uvoženi. 
Njihova srednjeročna usmeritev pa 
predvideva še uresničevanje inova-
cijskih zamisli — odkup pravic za 
proizvodnjo novih iznajdb. 

T. P. 

Načrtovanje 

cije, s katero združujejo svoje 
delo, sestavljene organizacije 
združenega dela in interne banke. 
O vseh teh pomembnih aktih so 
razpravljali na zborih delavcev in 
na delavskem svetu. Ko bodo na 
Ravnah osnutke dopolnili s pri-
pombami javne razprave, bo 
samoupravne sporazume na eni 
svojih prihodnjih sej potrdil in 
sprejel tudi delavski svet ljubenske 
temeljne organizacije. J. P. 

Prednost 
razvoju 
turizma 

Zaradi resnično skromne turi-
stične ponudbe Gornje Savinjske 
doline, ki je v občutnem naspro-
tju z njenimi dejanskimi možno-
stmi, je razumljivo, da bo imel 
razvoj turizma v prihodnjem sre-
dnjeročnem obdobju prednost. 
Pri snovanju bodočih načrtov 
je prevladalo tudi spoznanje, da 
je turizem domena vsega gospo-
darstva občine Mozirje, vseh 
prebivalcev pravzaprav. Zato 
bodo v prihodnjih letih uveljavi-
li načelo skupnih vlaganj v turi-
stične objekte in prav tako nače-
lo skupnih nastopov na turisti-
čnem tržišču. Seveda se bodo 
morali ob tem nosilci razvoja tu-
ristične dejavnosti organizacijsko 
in dohodkovno čvrsteje povezati 
in v povezovanju preseči tudi ob-
činske meje. 

V prihodnjih petih letih bodo v 
mozirski občini povečali in 
izboljšali nastanitvene in resta-
vracijske zmogljivosti, izboljšati 
pa bo treba tudi trgovinsko mre-
žo. Nujne bodo seveda novogra-
dnje prepotrebnih infrastruktur-
nih turističnih objektov, s kateri-
mi pa ne bodo okrnili prvobitne 
podobe krajine. V turistično de-
javnost bodo morali v večji meri 
vključiti urejene kmetije, prav 
tako pa bolj izkoristiti kulturne 
in zgodovinske spomenike. 

V prostorskem pogledu bodo 
nosilci razvoja že sedaj oprede-
ljena turistična središča. Podro-
čje Logarske doline, Solčave in 
Luč bo treba na začetku usposo-
biti za potrebe izletniškega turi-
zma, okrepiti planinstvo in špor 
tni turizem ter s tem postaviti te-
melje za nadaljnji razvoj. Z do-
graditvijo rekreacijskega sredi-
šča bodo na območju Ljubnega, 
Golt in Mozirja dani pogoji za 
razvoj letnih in zimskih športov. 
Seveda bo ob tem nujna izgra-
dnja večjega turističnega objek-
ta, ki bo zadovoljeval zahtevnej-
še goste in med drugim omogočil 
poslovni turizem. Posodobiti bo 
treba še nekatere manjše objekte 
v družbeni in zasebni lasti. V tej 
smeri je zastavljen razvoj Zadre-
čke doline, na celotnem področju 
Gornje Savinjske doline pa bo 
treba še pospešiti vključevanje 
urejenih kmetij v turistično de-
javnost. 

Predpogoj vsega razvoja so se-
veda nekatere nujne naložbe. 
Tako načrtujejo izgradnjo hotela 
s 100 ležišči v Mozirju, na turi-
stičnih kmetijah naj bi v tem ob-
dobju pridobili 250 novih po-
stelj, 80 ležišč pa naj bi v bruna-
ricah pridobila tudi Logarska 
dolina. Poleg tega bodo sredstva 
naložili še v obnovo gostišč, v 
nadaljnjo izgradnjo kampa v Lo-
garski dolini, v dograjevanju 
Golt in še na nekatera druga po-
dročja. Za vse te načrte bo treba 
zagotoviti 255 milijonov dinarjev 
in tudi vire za ta sredstva so 
okvirno že določili. Kaže torej, 
da se bo Gornja Savinjska dolina 
le predramila iz sedanje turisti-
čne odrevenelosti, da bo izkori-
stila zares obilne možnosti v svo-
ji ponudbi ne bo več nazadova-
la. 

J. P. 



Srečanje 

Kletar 
Vinko Likeb 

Prejeli smo 

Mnogo je poklicev, še več 
ljudi, ki jih opravljajo. Le red-
kokdo pomisli, da sodi med 
množico opravil tudi delo kletar-
ja. Zato smo za današnjega 
sogovornika izbrali Vinka 
Likeba, kletarja pri ,,Vino" 
Šmartno ob Paki. 

,,Kletarji imamo največ dela v 
mesecu oktobru. Letos pa je 
mnogim narava krepko zagodla, 
zato smo prav sedaj morali krep-
ko zavihali rokave in poprijeti za 
delo, saj je od začetnega skladi-
ščenja sladke grozdne kapljice 
odvisno, kakšno bo vino," je 

pričel pogovor Vinko Likeb. Ko 
smo ga povprašali to in ono o 
delu, ki ga opravlja, smo svoje 
mišljenje: delo kletarja je pa res 
zelo enostavno in lahko, popol-
noma spremenili. ,,Marsikdo 
misli, da je njegovo opravilo 
enostavno, toda temu ni tako. 
Pa še kako zahtevno in odgo-
vorno je. Danes smo ljudje že 
dobri poznavalci različnih vrst 
vin in prav vsi radi posegamo po 
dobri kapljici," je poudaril. 

Vinko je kletar v Vinovi kleti 
že sedem let. Prej je bil voznik 
tovornjaka. Prevažal je vinske 
zaboje od trgovine do trgovine 
po vsej Sloveniji. Tudi sam je 
menil, da imajo njihovi kletarji 
zelo lahko delo. doživel je ne-
srečo in si zlomil nogo. Po dol-
gem zdravljenju ni bil sposoben, 
da bi prvotno delo lahko takoj 
nadaljeval. V Vinovi kleti pa je 
ravno v tem času zbolel eden od 
kletarjev, zato ga je za krajši čas 
nadomestil Vinko. Delo mu ni in 
ni šlo. Tudi kakšnega posebnega 
navdušenja nad njim ni imel. 
Spoznal pa je, da je bilo njegovo 
mišljenje o kletarskem delu zmo-
tno, saj ni bilo tako enostavno. S 
prakso je počasi pridobival tudi 
večje nagnjenje do kletarskega 
opravila. ,,Čeprav sem kletar že 
sedem let, še danes lahko trdim, 
da vsega le še ne vem. Nihče ne 

ve, koliko nege moraš posvetiti 
vinu. Dela v naši kleti je več kot 
dovolj. Ko je bil čas trgatve, sem 
od jutra do večera skrbel za 
pravilno skladiščenje mošta. Če 
bi vam naštel, kaj vse mora kle-
tar delati, bi vam zmanjkalo 
papirja," se je pošalil. ,,Osnov-
na naloga kletarja je, da skrbi za 
kar najboljšo kvaliteto vina. Za 
to pa se mora krepko potruditi. 
Pred vsakim polnjenjem je treba 
sode temeljito očistiti, mošt 
pravilno filtrirati,  bedeti nad 
spreminjanjem mošta v vino ter 
ga kasneje pripraviti za polnjenje 
v steklenice. Ob vsem tem pa je 
potrebno skrbeti za čistočo kleti. 
Sodi morajo biti vedno polni, 
zato je treba pregledati količino 
vina v sodih vsaj enkrat na 
teden. Na dan napolnimo tudi od 
ll do 12 tisoč litrov vina, mese-
čno pa od 40 do 42 vagonov ali 
400 tisoč litrov. Sodi so skoraj 
tako veliki kot cisterne, saj drži-
jo od 12 tisoč do 53 tisoč litrov. 
Vzdrževanje in njihova nega pa 
prav gotovo ni lahka. Ce hočeš, 
da bo vino kvalitetno in da ga 
bodo potrošniki radi pili, se 
moraš kar pošteno truditi." 

Vinko nam je povedal, da tudi 
ni vseeno kakšen letni čas je. 
Poleti je potrebno posvetiti negi 
vina več pozornosti, prav tako 
tudi čistoči sodov. Delo samo pa 
spremljajo še druge tgžave. Naj-
več jih je prav v času cvetenja 
grozdja in trgatve, saj se takrat 
vino kaj rado hitro pokvari. 
,,Vsak poklic ima svoje dobre in 
slabe strani. Tako je tudi s 
kletarjem. Odgovornost je 
velika. Ze majhna nepazljivost 
in napaka povzročita precejšnjo 
škodo. Po svoje pa je tudi dokaj 
zanimiv," je menil. 

Dolgoletno delo v kleti prinaša 
tudi številne neprijetnosti. Vlaga 
in plini močno škodujejo zdrav-
ju. Zelo malo pa je v kletnih 
prostorih dnevne svetlobe. Pa 
kljub temu je Vinko zadovoljen. 
Le nad prevelikim delom tarna. 
Še kako prav bi mu bilo, če bi 
mu pri delu pomagal mlajši, 
sposoben kletar. Toda kaj, ko 
tako težko pritegneš za takšno 
opravilo človeka. Nihče, sploh 
pa mladi, ne opravlja rad tega 
dela. Bojijo se prevelike 
odgovornosti in vestnega dela. 
,,Moja velika mladostna želja je 
bila, da bi se izučil za mehanika. 
Oče me je pregovoril. Naredil 
sem enoletno kmetijsko šolo, 
pomagal očetu na kmetiji in se 
zaposlil, Danes mi ni žal. Delo 
kletarja mi je priraslo k srcu in 
opravljal i ga bom tako dolgo, 
dokler mi bo dopuščalo zdravje" 
je končal pogovor Vinko Likeb. 

T. Podgoršek 

Zgledna 
pozornost 

V začetku tega meseca smo se 
upokojenci tovarne usnja Šoštanj 
znova zbrali na že tradicionalnem 
srečanju. Lep sprejem so nam 
pripravili prav vsi zaposleni in nam 
tako pokazali, da nas še vedno niso 
pozabili. Takšne pozornosti bi 
morali biti deležni tudi ostali naši 
vrstniki. 

Najprej smo si ogledali proizvod-
ne prostore in opazili znaten 
napredek na vseh področjih dela. 
Delavci in delavke za delovnimi 
stroji delajo zelo vestno, saj se 
zavedajo, da bodo le z dobrim de-
lom in znanjem koristili družbi ter 
pripomogli k napredku svojega 
delovnega kolektiva. Naši spomini 
so segli v tiste čase, ko smo za stroji 
delali mi. Časi so bili takrat težji, 
drugačen pa je bil tudi proces dela, 
mnogo bolj težaven kot je danes. 
Ob odhodu iz proizvodnih 
prostorov ni manjkalo prisrčnih sti-

skov rok in zagotovil, da se bomo 
srečali tudi prihodnje leto. 

Za tem smo se zbrali v tovarniš-
kih prostorih družbene prehrane. 
Pri vhodu so nas pričakale delavke 
ter vsakemu podarile rdeč nagelj. 
Obdajala nas je res nepopisna 
toplina. Krepko smo se zavedali, da 
smo še vedno del kolektiva. 
Najprej nas je nagovorila pred-
sednica delavskega sveta ter nas 
seznanila s težavami, direktor Jože 
Tekavec pa nam je opisal razvoj 
tovarne. Pogovor smo nadaljevali 
ob lepo pripravljenih mizah in 
prijetnih melodijah. 

Kar prehitro se je približal čas 
slovesa. Vsem delavcem in delav-
kam smo se lepo zahvalili za tako 
prisrčen sprejem ter jirn zaželeli še 
veliko delovnih uspehov tudi v 
prihodnje. Resnično hvala vsem, ki 
so nam omogočili to srečanje. 

Rudi Klanfer 

l 
Ledena prevleka ni prizanesla niti sadežem 

Taborniki v Nazarjah 

Mladi 
obirali jabolka 

Pred ustanovitvijo odreda 
Taborniška dejavnost v Nazar-

jah se je v zadnjih letih močno 
razmahnila. Doslej je bilo 83 
murnov, medvedkov in čebelic, 
tabornikov in tabornic ter klubov-
cev organizacijsko vključenih v 
odred Savinjskih partizanov iz 
Mozirja. Sedanje številčno stanje in 
njegova nenehna rast, izjemna 
akcijska razgibanost in razrešena 
kadrovska vprašanja pa nazarskim 
tabornikom omogočajo ustanovi-
tev lastnega odreda.Takšno odloči-
tev podkrepljuje tudi programska 
usmeritev občinske zveze telesno-
kulturnih organizacij, ki predvide-
va taborniški odred v vsaki krajev-
ni skupnosti. 

Naša pesem 
Oh, ta nora leta, 
kako smo vsi nesrečni, 
ko nas ljubezen daje, 
še čudno, da se šola ne zamaje. 
S pogledi nežnimi, 
z iskrami v očeh, 
se gledamo v teh norih dneh. 

Drev Martina 
8. A 

Karel Destovnik Kajuh 

Muhaste jesenske dni so torej 
taborniki iz Nazarij namenili 
temeljitim pripravam na ustanovi-
tev odreda. Iniciativni odbor se je 
na predlog vsega članstva na prvi 
seji sestal že v septembru. Člani 
odbora so pripravili predlog nove-
ga vodstva, določili so ime odreda, 
znak ter geslo in določili tudi da-
tum ustanovne skupščine. Opravili 
jo bodo v nedeljo, 23. novembra, 
dopoldne v dvorani novega de-
lavskega doma. Pri tem radi 
poudarjajo, da se pri svojem delu 
ne srečujejo z večjimi težavami 
finančne  narave. Skromni so in 
toliko bolj delavni ter se tako 
uspešno izogibajo denarnih zagat. 

Vodstvo novega odreda bodo 
sestavljali starši mladih tabornikov 
in doslej najbolj aktivni člani. Pre-
pričani so, da bodo poslej še bolj 
delavni in da bodo s svojo 
prizadevnostjo v svoje vrste pri-
tegnili še več članov, ne glede na 
število njihovih let. Zato tudi vabi-
jo na skupščino čim več krajanov, 
skupno z osnovno organizacijo 
ZSMS v kraju pa pripravljajo še 
proslavo ob dnevu republike. 

J. P. 

Slabo vreme in sneg sta močno 
presenetila in prizadela kmetovalce, 
ki jim letošnja jesen že tako ni bila 
naklonjena. Marsikje niso uspeli po-
brati jesenskih pridelkov, številna 
opravila pa še čakajo izboljšanje 
vremena. Tudi na sadovnjakih So-
štanjske kmetijske zadruge je ob 
prvem snegu ostalo še veliko jabolk 
neobranih. Ob tej priložnosti pa so se 
izkazali mladinci z rudarskega šolske-
ga centra in gimnazije. Več dni so v 
slabem vremenu obirali preostala 
iabolka in jih nabrali za 5 vagonov. 

Učenci rudarskega šolskega centra so 
pri obiranju sodelovali devetkrat in 
obrali 42 660 kilogramov jabolk prve 
vrste. Učenci gimnazije pa so se 
obiranja udeležili trikrat ter nabrali 
7960 kilogramov jabolk prve vrste. 
Oboji so sodelovali tudi pri industrij-
skem obiranju in nabrali več kot 7000 
kilogramov jabolk. S svojim sodelova-
njem so pripomogli, da ni nastala 
večja škoda, kot bi zaradi slabega 
vremena lahko pričakovali. 

B. Z. 

Ob novem letu 

Povsod prireditve za otroke 
Že nekaj let zapored se občinska 

zveza prijateljev mladine Velenje 
trudi in skrbi, da bi naši malčki 
preživeli kar najbolj prijetno prazno-
vanje novega leta. Odbor za novolet-
no praznovanje in obdaritev otrok pri 
občinski zvezi prijateljev mladine pa 
se na praznovanje že sedaj marljivo 
pripravlja. Na svoji seji, bila je sredi 
preteklega meseca, so sprejeli že 
nekatera izhodišča, saj naj bi bili vsi 
otroci deležni enake družbene pozor-
nosti. 

Otroci od 3. leta starosti pa do 4. 
razredov osnovne šole bodo obdaro-

a posebnih prireditvah. Učenci 
do r 

vam na i 
•od 5. do 8. razreda bodo prejeli 
kolektivno darilo, ki ga bodo lahko 
uporabili pri posameznih interesnih 
dejavnostih. V vseh krajevnih skupno-
stih bodo nastopile domače kulturne 
skupine, in to lutkovna skupina KS 
Stara vas, lutkovna sekcija amaterske-
ga gledališča Velenje, in KUD Gim-
nazije Velenje. V splet prireditev se bo 
vključil tudi Kino Velenje s predvaja-
njem filmov.  Osrednja kulturna prire-
ditev in obdaritev pa bo od predvido-
ma 24. do 26. decembra v Rdeči 
dvorani. 

Morda vas zanima 

Posoda, v kateri,imamo bolj ali 
manj uspešno skrajen delček 
narave v svojem stanovanju. Zaro-
dek akvaristike izhaja prav iz želje, 
da bi človek v svoj bivalni prostor 
prenesel delček žive narave, pa naj 
bo to podvodni svet, svet dvoživk, 
ptic in raznih drugih živalic. 

Splošno znano je, da ljudje da-
nes žive v strnjenih mestnih sredi-
ščih, da imajo vedno manj časa za 
izlete v naravo. Človek je tisti, ki 
s svojimi dejanji in s svojim pohle-
pom po materialnem blagostanju 
kruto posega v naravo. 

Bežen pogled v zgodovino nam 
pove, da so Kitajci približno pred 
tisoč leti prvi vzgojili danes vsem 
znano zlato ribico ter kasneje še 
neKatere druge vrste, kot je paj-
čolanka in teleskopi. 

Od posameznika je odvisno, 
kako si bo akvarij uredil. Seveda 
vsak kozarec še ni akvarij. 

Poznamo več vrst akvarijev. 
Delimo jih po načinu izdelave: 
ogrodne, lepljene, akvarije iz 
pozorne plastike. . . 

Ogrodni akvarij je akvarij s 
kovinskim ogrodjem in ni priporo-
čljiv za normalne velikosti, kajti 
rja močno škoduje ribicam. 
Priporoča pa se ogrodni akvarij za 
več 100-litrska korita. Ogrodje naj 
bo iz nerjavečega jekla. Najbolj 
razširjen je lepljen akvarij. Je naj-
cenejši in ima najdaljšo življenjsko 
dobo. 

Akvarij, kaj je to? 
Akvariji iz prozorne plastike — 

so zelo lepi za oko, žal občutljivi 
na mehanske poškodbe in kemične 
snovi v vodi ( zdravilaX Poleg tega 
so tudi dragi. 

Ko smo se odločili za vrsto ak-
varija in izbrali mesto, kjer bo 
stal, smo se odločili tudi, kakšen 
bo njegov- namen in velikost. Naj-
številnejši so danes ogledni akvari-
ji, v katerih živi več različnih vrst 
ribic in rastlin. 

Seveda se v takem akvariju 
pojavijo tudi težave, predvsem pri 
začetnikih, ki želijo v oglednem 
akvariju združiti živalstvo in ras-
tlinstvo z različnimi življenskimi 
navadami in pogoji. Zavedati se 
moramo, da imajo živali in rastline 
svoje specifične  življenjske navade. 
Za večino akvaristov je morda 
takšen ogledno okrasni akvarij 
dovolj. Med nami pa so tudi tak-
šni, ki želijo globlje spoznati 
posamezne vrste živali in rastline iz 
določenega okolja, njihovo 
prehrano, razmnoževanje, pred-
vsem pa naravno vedenje. 

V geografskem  akvariju živijo 
ribe in rastline, ki tudi v naravi ži-
ve skupaj na določenem področju. 
Namen takega akvarija je pred-
vsem natančnejše spoznavanje 
podvodnega življenja, prehrane in 
razmnoževanje. 

Tiste akvariste, ki jih zanima 
določena vrsta rib, njihovo 
razmnoževanje, se bodo odločili za 

vzrejne oziroma razmnoževalne 
akvarije, ki se bistveno razlikujejo 
od ogledno okrasnih. So manjši, v 
njih so rastline samo iz določenega 
področja, pari ribic so omejeni, 
voda je določene trdote, kislosti, 
temperature in nenazadnje tudi 
drugače osvetljeni. Prehrana ig-
ra pomembno vlogo pri razplodu, 
drstitvi posameznih parov — pose-
bno pri prehrani mladic. 

Seveda ni treba, da bi bili 
razmnoževalni akvariji manjših 
prostornin od 10 do 60 litrov. Za 
nekatere vrste ribic morajo biti 
večji, kot to velja za diskusa. 

Prebivalci naših akvarijev so da-
nes že dolgo poznani akvaristiki. 
Ni se nam treba biti, da bi nam bi-
lo kdaj ob akvariju dolgčas. Pose-
bno še v zadnjih letih, ko prihajajo 
v ospredje morski akvariji, ki nam 
tako kot sladkovodni prinašajo 
mnogo zadovoljstva in preseneče-
nja. 

Ker pa ni moj namen podro-
bneje govoriti o posameznih vrstah 
akvarijev, živalstvu in rastlinstvu v 
njih, naj poleg že opisanih našte-
jem še nekaj podobnih vrst akvari-
jev. Sem sodijo vivariji, ak-
vaterariji. Zal so slednji zelo redek 
obiskovalec v naših domovih. V 
teh posodah živi vse od insektov 
do plazilcev in dvoživk. 

Akvaristika nas bo gotovo še 
dolgo privlačevala, posebno tiste-
ga, ki ji želi posvetiti delček svoje-
ga prostega časa naravi. 

Viktor Gnušek 

Čebelarska družina Mlinšek 

50 let skrbnega dela 
Pred petdesetimi leti je takrat-

ni vzorni učitelj in zavedni 
Slovenec France Mlinšek na 
velenjski osnovni šoli ustanovil 
podružnico čebelarske družine. 
Pri tem sta ga vodili predvsem 
dve misli, razširjati znanje in lju-
bezen do narave ter s slovensko 
besedo bogatiti zavest in ljubezen 
do domovine. 

Od ustanovitve podružnice so 
si takratni navdušenci veliko 
obetali, saj so menili, da se bo v 
nekaj letih tu razvilo vzorno 
urejeno čebelarstvo. Pot pa je 
bila bolj trnova kot so načrto-
vali. Vsa leta do vojne so se 
čebelarji_borili z denarno stisko, 
z dobavo sladkorja, z omahlji-
vostjo nekaterih članov, ki so 
jim navdušenje pokvarile slabe 
letine, čebelje bolezni in notranja 
nesoglasja. 

Kljub tem težavam pa so 
postopama uresničevali svoje 
osnovne cilje po boljši organi-
ziranosti čebelarjev, moderni-
zaciji čebelnjakov in stalnem 
izobraževanju članov. 

Ker so bili člani družine drobni 
čebelarji, ki so izhajali iz 
kmečkih, delavskih in uradniških 
vrst, so iskali takšne oblike 
organiziranosti, da ne bi bila 
družina članom v breme ampak v 
pomoč. Sami so nakupili naj-
nujnejša orodja in članom nudili 
pitalni sladkor. Zastareli način 
čebelarjenja pa jim je narekoval 
nenehno propagiranje novih 
oblik čebelarjenja ter uvajanja 
A Z panja, ki so ga člani izdelo-
vali sami, saj so bili serijsko 
izdelani panji za večino predragi. 

Ivan Rodman 
Tudi za izobrazbo so skrbeli zelo 
načrtno. Med čebelarji so širili 
revijo Slovenski čebelar. Vsako 
leto pa so organizirali tudi 
strokovna predavanja, ki jih je 
plačevala zveza čebelarskih 
podružnic za mariborsko podro-
čje. Imeli so tudi družinsko 
knjižnico, ki so jo ustanovili na 
Mlinškovo pobudo. 

To dobro zastavljeno delo je 
prekinila druga svetovna vojna 
in čeprav so okupatorji želeli 
ohraniti in poživiti čebelarstvo v 
dolini, je to precej nazadovalo. 

Tudi prva povojna leta so bila 
težka za razvoj čebelarstva. Pa 
vendar so vse te neprijetnosti 
člani družine dobro prebrodili ter 
uresničili zastavljene cilje. Seve-
da pa tudi sedaj ne manjka te-

žav. Eden največjin problemov 
so čebelje bolezni, ki brez 
ustreznega znanja in preven-
tivnega dela lahko popolnoma 
uničijo panje in naredijo veliko 
škodo ne le čebelarjem, ampak 
celotnemu gospodarstvu. Zato bi 
bilo potrebno vključiti vse čebe-
larstvo v organizacijo, obenem 
pa pridobivati in vzgajati nove 
mlade člane. 

,,Prav bi bilo", meni sedanji 
predsednik družine IVAN 
RODMAN, ,,da bi v vseh osnov-
nih šolah v občini organizirali 
čebelarske krožke. Trenutno 
delujejo štirje krožki, otroci, ki 
jih obiskujejo na podružničnih 
šolah pa so po prihodu na 
centralno šolo najpogosteje za 
nas izgubljeni. To pa je velika 
škoda, saj bomo le s pomla-
ditvijo naših vrst in uvajanjem 
sodobnejše tehnologije ter 
vzgojo zdrave selekcionirane 
čebele kos različnim težavam pri 
pridobivanju dobrega medu, ma-
tičnega mlečka, propolisa, 
cvetnega prahu, čebeljega strupa, 
voska in drugega." 

Ker postaja kmetijstvo pri nas 
prednostna panoga, narašča tudi 
pomen čebelarstva. Poleg tega pa 
čebelarstvo ohranja naravno 
zdravo okolje, saj čebelarji s 
svojim delovanjem ščitijo nara-
vo. Zato bi bilo potrebno čebe-
larstvo vključiti v zeleni plan, 
obenem pa ga razvijati tudi za 
potrebe SLO in družbene samo-
zaščite. 

B. Z. 

•mi. 
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Izkopani in odneseni brežuljek je bil zdaj globoka kotanja 
ter se je domalega že izpremenil v pravo strugo, zakaj voda, 
prihajajoča iz skalnih odprtin, je odnesla s seboj mnogo peska in 
kamenja in se zajedala na levo in desno. Za izredni slučaj, da bi 
se podrla tudi skala, ki jo je hotel Stojan naravnati na desno stran 
kotanje, je bila tam struga posebno poglobljena, dasi ni dosegala 
globočine odvodnega jarka. Verjetno je bilo pač, da se skalni 
velikan ne prevrže. toda tudi v tem dvomljivem primeruje hotel 
biti Stojan na varnem. Druge ovire, sije mislil, si bo znala voda 
že sama odstraniti, te pa nikakor ne. 

Nazadnje si je ogledal glavni odvodni jarek, ki je bil 
najvažnejši in zato tudi najglobočji. Pozornost je obrnil posebno 
delu med jezersko skalo in bregom, zdaj v nasip prehajajočim. in 
ni mogel dovolj natančno preiskati najmanjšega kotička. Obstal 
je globoko spodaj pod silno zatvornico. ki gaje zdaj edina ločila 
od strahovitega navala jezernice. S skrbjo jo je gledal, ali je 
dovolj pričvrščena. Tudi tuje bil zadovoljen. Drugod je bilodelo 
kmalu premotreno. Nasip na desnem bregu, ki gaje bila ne-
koliko razrušila pozojeva srdita moč. je bil že popravljen in tako 
izboljšan, daje mogel kljubovati vsakemu novemu napadu. 

Stojan je bil zadovoljen. 
Okolo sebe je potem zbral zveste druge, natančno razdelil 

zadnje delo. raztolmačil znamenja, jih poučil, kako se naj ob-
varujejo in se rešijo, če bi vodovje prehitro zahrumelo iz jezera. 

Gojmir je bil možakom neprestano za petami, vendar ni 
nikoli silil v ospredje ali jih celo oviral. Krotko in skoro neopazno 
seje stisnil v kak kot in poslušal. V teh dneh je bila njegova duša 
na stežaj odprta. Srkal je vtiske. besede, dogodke, vmes pa so mu 
misli neprenehoma uhajale k čudovitim doživljajem v kresni 
noči. k Velesovim besedam ... Koso bile končane tudi poslednje 
priprave, je naglo poletel iskat ugodnega prostora, odkoder bi 
lahko najbolje videl vse. kar se je imelo dogoditi. Po dolgem 
pregledovanju seje odločil za visoko lipo. kije razrivala zemljo 
s svojim obsežnim deblom, tako obsežnim, da bi ga trije močni 
možje ne mogli objeti. Rasla je na levem bregu tik nad nasipom 
in razdeljevala daleč naokrog prijetno senco. 

Brzo seje okrenil. zbežal v strugo, preplezal jarek. V nekaj 
skokih je bil pod njenimi orjaškimi vejami, segajočimi nizko do 
tal. V hladni senci pod njimi je sedela na zeleni trati gruča ljudi 
in potrpežljivo čakala, da vidi. kako odteče zaleščansko jezero. 
Deček seje z gibčnim zaletom obesil za prvo vejo. ne meneč se 
za sedeče in ležeče postave, in iskal z očmi najlažje in najkrajše 
poti na vrh košatega drevesa. 

- Med vejami seje zasvetilo: z vrha je polzela ob deblu čudna 
luč. kije Gojmira takoj spomnila na blesk palice pastirskega 
boga. Odrevenel je in se krčevito prijel za raskavo lipovo skorjo. 
Luč se je prelita do njega. 

»Gojmirče. Gojmirče! Lipa, pomni lipa!« je zašepetalo s 
tistim sladkim tresljajem glasu, ki mu je bil tedne in tedne zvenel 
v ušesih. Svetloba je ugasnila in deček je s strmečimi očmi gledal 
kvišku in se ni prav zavedal, kaj seje bilo zgodilo. 

V tem premišljevanju ga iz velike bližine zakliče nežen 
dekliški glasek: »Gojmirče, ali si ti?« 

Pogledal je na trato: bila je Svetka s svojimi ljudmi. Od 
onega grenkega dne. ko ga je bila trdosrčno pognala z neza-
družanom in ga tako kruto razžalila. je ni več videl. Srce mu je 
začelo hitreje utripati, mahoma je pozabil čudne besede: naredil 
je pretirano malomaren obraz in počasi in omalovaževaje od-
vrnil: »Glej. ti si. Svetka!« 

»Nočeš priti malo k meni?« je vprašala Svetka plaho. To ga 
je nemalo genilo. ali nikakor ni hotel pokazati svojih čuvstev. 
pa je odgovoril resno in važno: »Splezam na vrh. da bom videl, 
kako izpustimo jezero .. .« 

»Izpustimo.« je ponovil in pomembno naglasil besedo. 
»Ej. Svetka. zdaj vidiš, kaj znajo nezadružani.« sije mislil v 

srcu in se zmagonosno oziral na jezersko skalo, potem pa na 
ubogo Svetko. ki gaje proseče pogledala. 

»Saj imaš še dovolj časa. Povem ti nekaj!« 
»Poveš mi nekaj?« 
Deček jo je premeril s pomilovalnim pogledom: kako bi ga 

neki moglo zanimati zdaj. v tem neizmerno važnem trenutku, 
kar mu pove takale majhna deklica . .. Čeprav ji je ime Svetka 
. . . Ni mogel zatajiti majhne zlobnosti. da ne bi vrnil storjene 
sramote. 

»Poveš mi nekaj? Kaj bi mi ti pač mogla povedati? Povej 
Zleboru in Zdemiru!« 

Gattav ŠIRh 

(Dolinska bajka) 
Skoro jezno je zaklical te besede in se prijel za naslednjo 

vejo. Ni mogel pozabiti, kako seje igrala s tujima dečkoma, ki sta 
nc mu smejala in ga psovala. Tudi ni mogel pozabiti, da gaje 
imenovala nezadružanovega sina. 

»Pa pojdi!« je rekla deklica spodaj na livadi s čudno stis-
njenim glasom, ki seje zdel Gojmiru vpoštevanja vreden in gaje 
prisilil, da se je skrivaj ozrl nanjo. Ko pa je videl, da drse po 
rožnih ličecih solzice in kapljajo na tla. je bil hipoma pri jokajoči, 
jo prijemal za roke in jo božal po glavici: »Saj nisem nič več hud. 
Svetka! Samo ne plakaj!« 

Ampak zdaj je šele Svetka zajokala: »Tak si! Saj takrat 
nisem tako hudo mislila . . . Zlebor mi je rekel, naj .. . « 

»Zdaj je že dobro!« jo je tolažil deček. »Samo ne jokaj! Nič 
več nisem jezen . . . « 

Ko seje pomirila in si otrla zadnje grenke kapljice z lica, jo 
je radovedno vprašal »Kaj si mi hotela povedati, Svetka?« 

Deklica je zardela in v ljubki zadregi odgovorila: »Oh. nič 
posebnega!« 

»No povej mi! Tako rad bi vedel!« je silil vanjo Gojmir. 
»Že dolgo se nič ne igram z njima, z Zdeborom in Zdemi-

rom....«je zašepetala Svetka in obrnila zardeli obrazek v stran 
In potem je prišel veliki trenutek . . . 
Stojan je stopil na desni nasip, visoko dvignil dolgo belo 

palico in jo zavihtel trikrat v zraku. Trije svetli krogi so se 
zasukali in naznanili začetek. 

Kragulj in Ljubomisel sta s spretnimi lučaji vrgla pripra-
vljene svežnje ilovice v požiralnike in zamašila z njim jezerski 
odtok. Ovoji so bili večji in umetneje izdelani nego pri Sto-
janovem poizkusu. Vrvi. na katerih so bili privezani, so bile 
pričvrščene na nasipih. Voda je začela rasti, bučanje in šumenje 
je umolknilo. 

Tudi govorjenje na obrežjih je hipoma prestalo. Ljudje so 
utihnili in s pridrževano sapo pričakovali čudeža: da odteče njih 
jezero ... V daljavi je tulil pozoj, vozeč se po jezeru. Zdaj in zdaj 
seje pokazala njegova silna glava; okrog nje so se bliskali valovi 
kakor jata gosi. ki se pripravlja na polet v zračne višave. 

Ure so tekle. Solnce seje približalo zatonu, stopilo vanj in 
črtalo čisto kratke sence po pokrajini. Zaleščali so utrujeni 
polegli po tleh. le oči in ušesa so bila odprta, da takoj ujamejo 
vsak migljaj, prestrežejo slednji glas. Iz sel so prihajali novi 
gledalci in se družili s čakajočimi skupinami na jezerskih bre-
govih. Časih je z odurnim glasom zakrakala nad sotesko kaka 
vrana in poletela med vrhove temnih smrek. Ljudje so se zdr-
znili. se sklonili in plaho poslušali. Polagoma so postajali ne-
potrpežljivi. Na nekaterih obrazih je že začrtalo nezaupanje 
svoje prve tenke črte. pozneje so se poostrile. Tupatam so se 
začule porogljive besede, ki so glasno dvomile. 

Voda pa je rasla in rasla in dosegla skoro višino zatrvonice. 
Manjkaloje le še nekaj pedi. Stojan je pos_tal nemiren in napeto 
opazoval nepremično skalo. Čas je bežal. Še četrt ure ... še nekaj 
minut... Voda je dosegla zatvornico in curljala preko nje v jarek. 

Tedaj je vzdihnil Stojan palico drugič in drugič je dal 
znamenje: zavrtel je belo palico enkrat nad glavo. 

Vreteni sta se zavrteli in zaškripali, debela vrv seje navijala 
in dvigala težko zatvornico kvišku. Se poprej so izvlekli težeče 
kamenje in obrnili poševne tramove k zatvornici. Komaj je 
vstala /a dve pedi. je že zašumelo in završalo pod njo; napeta vrv 
se je šebolj napela, voda je drla po globokem jarku. V blaznem 
diru je vihrala v strugo. Vedno več. vedno več . . . Ko je bila 
zatvornica odprta do polovice, je zbobnela. bele pene so brizgale 
visoko nad skalo, zaplesale in v brezštevilnih kosmičih frčale 
naokrog. Silen slap je grmel v globino. 

Ljudje so zakričali. Raztepeni valovi so se podili za dvi-
gajočo se zatvornico in se zaganjali vanjo, šumenje je naraslo do 
divjosti. in zdelo se je. da je nevidna nevihta prihrula nad 
soteski). Skala seje na lahno tresla in strepetavala. toda stala je, 
kakor bi hotela kljubovati vsakemu naporu človeških rok in 
slednjemu navalu zdivjane vode. 

Zdaj je bila lesena zapora docela dvignjena. Težka in 
mračna je visela nad besnečim valovjem. kije v silnem padcu 
bučalo v jarek, divjalo med skalami in bliskoma napolnilo vso 
strugo, se zaletavalo ob ovinke, rušilo in odnašalo s seboj. 

'Z zamišljenimi očmi je opazoval Stojan burno odtekanje. 
Njegovi pogledi pa so se neprestano vračali k nepremičnemu 
belemu orjaku, stoječemu s prezirljivo in oholo razkoračeno 
stojo pred jezerom, kakor bi hotel reči: »Dolgo boste čakali, 
slabiči, preden odteče jezero . . . Še sem tukaj in se ne uma-
knem!« 

In vendar se mu je zdelo, da pretresa jezersko skalo skoro 
nev iden, toda čuten trepet od nabijanja razsrjenih valov, di-
rjajočih s trdimi sunki mimo nje. Hipoma mu je šinila v glavo 
dobra misel. 

Naglo je dal dogovorjeno znamenje s palico. 
Ljudje na obrežju so se vznemirjeni začudili. Zatvornici se 

spuščata? Glej. kako so se napele vrvi. silovit je naval padajoče 
vode. vendar se posreči. Jezero je zaježeno. vnovič narašača 
voda. 

Okolo svojega poveljnika so se zbrali pomagači in čakali 
besed in povelj. Tudi oni so bili razburjeni. 

»Možje.«je rekel Stojan. »moral sem vas poklicati. Iz glave 
mi ne gre misel, če bi se vendarle ne dala spraviti s poti tudi skala. 
Vsa je prevotljena. vsa v luknjah, pa stoji. Poizkusiti hočemo!« 

V tem hipu je prihitel preko naglo izsušenega jarka mali 
Gojmir. se pomešal med poslušajoče in tudi sam napel ušesa. 

»Mislim si«, je nadaljeval njegov oče, »da bi zabili v tole 
razpoko debel ploh — baš leži pripravno hrastovo deblo za 
nasipom — nanj pa naravnamo in spustimo kako težko stvar. 
Silen sunek bi morda razbil gorenji trdnejši del in voda bi imela 
lažje delo pri razdejanju . ..« 

»Ni slabo, ni slabo, kar praviš.« je pripomnil Kosan, »toda 
si li kaj pomislil, odkod dobiti primerno težo? Naša moč ne 
/more takega sunka ...« 

»Zato sem vas pozval. Premišljujmo skupaj!« je odvrnil 
Stojan. »Več glav — več misli. Morda mi kdo med vami pove 
nekaj pametnega in izvedljivega.« 

»Možje.« je rekel Stojan. »moral sem vas poklicati. Iz glave 
podila misel, ali kaj posebnega se ni zasvetilo v noveni glavi. 
Ljubomisel je priporočal, da bi suvali v skalo s težkimi plohi, ki 
hi ji h na priročnih vretenih privalili do nje. Vretena bi pač morali 
hitro iztesati. Morda bi uspelo . . . 

»Ej. ej!« so dvomili možje in premišljali dalje. 
Hipoma zapoje Gojmirov jasni glas. Spomnil se je -bil 

čudežne luči in trdno veroval v Velesovo pomoč. 
»Očka. možje! Lipa na bregu, poglejte!« 
V vseh glavah se je zablisnilo. Tako preprosto in lahk« 

i/vedljivo. Stojan je objel prebrisaneaga sinka, potem pa velel na 
delo. ' 

»Ko dvignete zatvornici še enkrat, lahko njune opore 
podsekate. zatvornici sami pa z vrvmi vržete na nasip. Seveda 
mora biti poprej vse natančno pripravljeno!« 

Lipa je rasla nad skalo tako. da bi morala pasti nanjo s svojo 
silno težo. če bi jo podrli. Tudi lipo so prevezali z vrvmi, da jo je 
bilo mogoče naravnati na hrastov ploh v skalni razpoki. Delo je 
bilo strašno naporno. Sto ljudi je izmenoma neprenehoma se-
kalo. toda šele proti večeru je bila pripravljena za padec. 
Zatvornici sta se dvignili, voda je zabobnela. Kratko nato sta-
telebnili obe zapori na nasipe. (Se nadaljuje) 
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Beseda mentoija: 
Oktobra lani je bil na gimnazi-

ji Velenje ustanovljen etnološki 
krožek, ki predstavlja konkretno 
in najbrž v Sloveniji tudi zelo 
redko obliko sodelovanja muzeja 
(v tem primeru velenjskega) kot 
znanstvene in šole kot pedagoške 
ustanove. Cilj sodelovanja obeh 
ustanov je seveda prenašanje 
znanstvenega dela v pedagoški 
proces in navajanje dijakov na 
samostjno delo. Sodim, da je 
kratek v lanskem letu zastavljen 
cilj dosegel in da je to najbolj 
razvidno ravno iz rezultatov 
naloge o delitvi dela v družinah 
gimnazijcev. Izvedba te naloge je 
bila glavna naloga članov krožka 
v lanskem šolskem letu, seveda 
pa smo veliko ur skupnega dela 
posvetili še seznanjanju s teorijo 
in prakso etnološkega dela. Izka-
zalo se je, da so člani krožka, 
čeprav še zelo mladi (vsi so bili 
dijaki I. letnika gimnazije), ob 
pomoči mentorja, sposobni izve-
sti pravo raziskovalno nalogo in 
da imajo rezultati njihovega dela 
znanstveno vrednost in neopo-
rečnost. Če ima naloga kakšne 
pomanjkljivosti, jih je treba bolj 
pripisati pomanjkanju časa za 
njeno izvedbo, kot pa nesposob-
nosti mladih etnologov. 

Povejmo, d a j e krožek z nalogo 
sodeloval na republiškem tekmo-
vanju mladih raziskovalcev 
»Znanost mladine« in med os-
novnimi nalogami s področja 
etnologije zasedel II. mesto, kar 
je glede na to, da so sicer sodelo-

vali le dijaki zadnjih letnikov 
srednjih šol. velik uspeh. V oceni 
naloge (napisala jo je mag. 
Mojca Ravnik — asistent na 
etnološkem oddelku Filozofske 
fakultete  v Ljubljani) je bilo 
zlasti poudarjeno, da sodi naloga 
med modernejše etnološke tek-
ste, ki se spoprijemajo s povsem 
novo etnološko tematiko, ki do-
slej še ni bila mnogo obdelana. 
Pohvaljena je bila tudi sistema-
tičnost naloge, predvsem pa 
vzorna organizacija skupinskega 
dela, ki se je v nalogi posebej 
dobro obneslo. Naloga ima seve-
da še mnoge pomanjkljivosti, ki 
pa se jih tudi člani etnološkega 
krožka dobro zavedajo in so, kot 
že rečeno, bolj posledica pomanj-
kanja časa kot česa drugega. 
Tako manjkajo nekatere natanč-
nejše opredelitve nekaterih poja-
vov. npr., pojma »enakopravnost 
v družini«, ki bi jih bilo treba v 
prihodnje določiti že v ob pripra-
vljanju ankete. Predvsem pa bo v 
raziskavah, ki se jih bomo lotili v 
tem šolskem letu, potrebno več 
terenskega dela. 

V lanskem šolskem letuje torej 
začel z delom etnološki krožek 
na velenjski gimnaziji in njegov 
prvenec je zdaj pred vami. Mor-
da še nekoliko neroden, vendar 
pa mladi etnologi obljubljajo, da 
bodo že v maju 1981 presenetili z 
boljšim in predvsem bolj »zre-
lim« prispevkom. Lahko jim 
verjamemo! 

Mentor krožka: 
prof.  Jože Hudales 

Pri izvedbi naloge so sodelova-
li: Jelena Ficzko, Samar Al 
Sayegh, Metka Založnik, Alenka 
Mitnjak, Aleš Lipnik, Irena Zaje, 
Jelka Vižintin, Marjeta Kokot. 

UVOD: 
Podatke za nalogŠ »Delitev 

dela v družinskih skupnostih 
gimnazijcev v Šaleški dolini« 
smo dobili v glavnem z anketa-
mi, s terenskim delom (z interv-
juji) pa smo dobili podatke, ki 
smo jih uporabili za primerjavo 
štirih različnih življenjskih nači-
nov v dvanajstih družinah. Delo 
z anketami sicer ni. značilno za 
etnologijo. Vendar smo se zanj 
morali odločiti zaradi pomanjka-
nja časa za daljše terensko delo. 
Pri sestavi anket smo se naslanja-
li predvsem na Vprašalnice VI, 
Etnološke topografije  slovenske-
ga etničnega ozemlja (odslej 
ETSEO), poleg tega pa smo 
uporabljali anketna vprašanja 
odprtega tipa. tako da je vsak 
lahko povedal svoje misli s 
svojimi besedami. Zato so ankete 
večkrat dale podobne rezultate 
kot intervjuji na terenu. Iz istega 
razloga pa so anketiranci na 
nekatera vprašanja odgovarjali 
manj natančno ali pa sploh ne, 
kar nam pove, da bomo morali v 
prihodnje pri podobnih nalogah 
postavljati le eno vprašanje in ga 
natančneje oblikovati. 

Ankete smo obdelovali, tako 
da smo po deset anket razdelili 
med člane etnološkega krožka, že 
prej pa smo se dogovorili za 

enotna merila pri obdelavi anket. 
Vsak član etnološkega krožka je 
nato napisal poročilo o svojih 
desetih anketah, vsa poročila pa 
smo potem skupno povezali v 
celoto, izračunali posamezne od-
stotke in ob debatah skupno 
napisali besedilo drugega in 
tretjega pododdelka naloge. Za 
pisanje uvoda in besedila prvega 
pododdelka: Družina in etnolo-
gija sta bili ob pomoči mentorja 
zadolženi dve članici krožka, za 
pisanje besedila o primerjavi 
štirih različnih življenjskih stilov 
pa je bilo zadolženih osem čla-
nov krožka, po dva za vsak 
življenjski način. 

DELITEV DELA V DRUŽIN-
SKIH SKUPNOSTIH GIMNA-
ZIJCEV V ŠALEŠKI DOLINI 

I. Družina in etnologija 
Družina v etnologiji doslej ni 

bila dostikrat obravnavana. V 
starejših delih slovenskih etnolo-
gov so v glavnem raziskovali 
različne običaje ki potekajo v 
družinskem krogu: ob Božiču, 
Veliki noči, ob rojstvu, poroki, 
smrti. Šele v novejšem času se 
pojavljajo opozorila o pomemb-
nosti te teme, npr., v delu Slavka 
Kremenška: Obča etnologija, 
kjer je zapisano: »Življenjski stil 
različnih etničnih in socialnih 
skupin se v marsičem kaže v 
življenju družin«, nato pa še: 
»Kot pri drugih kulturnih poja-
vih, tako imamo tudi pri vpraša-
njih družine opravek s socialno 

diferencijacijo  in na tej osnovi, 
UDr.. s kmečkimi, delavskimi, 
meščanskimi družinami«.' To in 
še druge misli Slavka Kremenška 
smo tudi mi uporabili pri naši 
nalogi, kjer bomo tudi primerjali 
družinsko življenje štirih različ-
nih poklicnih skupin. 

Prebrali smo članek Mojce 
Ravnik in Zore Žagar: Družinsko 
sorodstvene vezi2 od koder smo 
dobili mnoga vprašanja za sesta-
vo naše ankete. Skupno smo 
brali še članek Marije Makarovič 
o življenju družine v Gradcu pri 
Pivki3, iz katerega smo dobili 
nekaj spodbud za intervjuje z 
gimnazijci, nekaj pa za sestavo 
ankete. 

Ob branju teh del smo se 
prepričali, da je obravnavanje 
družine za etnologa zelo važno, 
saj velik del načina življenja 
ljudi, ki etnologe najbolj zanima, 
poteka v krogu njihovih družin. 
To še posebej, če se v družinah 
veliko pogovarjajo, si zaupajo 
svoje težave, si enakopravno de-
lijodelo in enakopravno odločajo. 
Takih družin si želi ogromna ve-

Opombe: 
1. Slavko Kremenšek: Obča etnolo-

gija. Ljubljana 1973. str. 190 
2. Mojca Ravnikar s sodelovanjem 

Zore Žagar: Družinsko sorodstvene 
zveze. ETSEO Vprašalnice VI. Ljub-
ljana 1976 

3. Marija Makarovič: Življenje 
družin v Gradcu pri Pivki na Krasu. 
Slovenski etnografšl.  XXX. letu 1977. 
Ljubljana 1979, str. 123 do 148 
Summary. 

čina gimnazijcev in meni, da so 
take družine povsem možne. 
Etnologija.pa lahko s proučeva-
njem odnosov v današnji družini 
veliko pripomore, da bodo nekoč ' 
vse družine res demokratične in 
da bodo med njenimi člani vladali 
enakopravni odnosi. 

II. Splošno o družinskih skupno-
stih gimnazijcev 

Za nalogo o družinskih skup-
nostih je bilo obdelanih in upo-
rabljenih 123 anket, kar pomeni, 
da smo dobili podatke o druži-
nah in družinskem življenju v 
123 družinah, ki živijo v Šaleški 
dolini. 

Največ.družin gimnazijcev živi 
v Velenju in njegovih predmes-
tjih (Konovo, soseska Salek — 
GoricaJ km. J 3 5 odstotkov (9 L 
odstotkov), v Šoštanju 14.5od-
stotkov. Podkraju 4,8% prav 
toliko v Florjanu, v Pesju 3 % po 
ena družina pa v Belih Vodah, 
Hrastovcu, Lajšah, Ravnah, To-
polšici. Običajne so štiričlanske 
družine, ki obsegajo 52 odstotkov 
(97 odstotkov) — podatek v 
oklepajo vedno pomeni koliko 
odgovorov na to vprašanje smo 
dobili vseh zajetih družinskih 
skupnosti, sledijo tričlanske 21 %, 
petčlanske s 15,5 %. Štiri družine 
so dvočlanske. 3 šestčlanske in 2 
dvočlanski. 

(Dalje prihodnjič) 



koledar 
Petek, 21. november — Marija 
Sobota, 22. november — Cecilija 
Nedelja, 23. november — Klemen 
Ponedeljek, 24. november — Flora 
Torek, 25. november — Katarina 
Sreda, 26. november — Konrad 
Četrtek, 27. november — Virgil 

dežurstva 

mali oglasi 

UGODNO PRODAM POROČ-
NO OBLEKO št. 38—40 in 
zimski plašč ter lisico (št. 40). 
Informacije  dobite po telefonu 
851-579 od 14 ure dalje. 
SPREJMEM STAREJŠO ŽEN-
SKO za varstvo otroka na domu. 
Nudim stanovanje in hrano. 
Družina Pungartnik, Splitska 20, 
Velenje. 
PRODAM OSEBNI AVTO 
NSU—1200 v voznem stanju za 
13.000,00 din. Informacije  po 
telefonu  850-448 popoldan. 
PRODAM dobro ohranjeno po-
hištvo zaradi odseiitve. Informa-
cije in ogled je možen v soboto in 
nedeljo 22., 23. XI. 1980 pri 
Francu Jevšniku, Celjska 40. 
pritličje Staro Velenje. 
IŠČEM SOBO s souporabo ko-
palnice. Naslov v uredništvu. 
PRODAM osebni avto PEU-
GEOT 304, letnik 1976. Maks 
Jelenko, Topolšica 169. 
PRODAM kosilnico LAVERDA 
v dobrem stanju. Maks Jelenko, 
Topolšica 169. 

PRODAM tri leta staro čistokrv-
no BERNARDINKO. Maks Je-
lenko. Topolšica 169. 

NOV PLAŠČ št. 38, jakno in več 
oblek št. 36, dekličke obleke, hla-
čke, krila in pletene obleke št. 5—8 
let poceni prodam. Potočnik, Foi-
tova 8, -Velenje. 

UGODNO PRODAM skoraj no-
vo ,,Brako" prikolico. Informacije 
po telefonu  851-626 od 14 ure da-
lie 

ZDRAVNIKI V ZDRAVSTVENEM 
DOMU VELENJE 

21. 11. dr. Zupančič (dnevni) dr. 
Kopitar (nočni) 

22. 11. — 23. 11. dr. Zupančič (dežur-
ni), dr. Kopitar (pom. dežurni) 

24. U. dr. Natek (dnevni), dr. Zuber 
(nočni) 
ZOBOZDRAVNIKI V ZDRAVSTVE-
NEM DOMU VELENJE 

22. 11,—23. 11. 1980 dr. Zora Pavlo-
vič, Sercerjeva 17, Velenje 

VETERINARJI V VETERINARSKI 
POSTAJI VELENJE 

21. 11,—27. 11. 1980 Franc Blatnik, 
dipl. vet., Velenje, Prešernova 22/e — 
telefon  852-253 
ZDRAVNIKI V ZDRAVSTVENI 
POSTAJI ŠOŠTANJ 

21. 11,—23. 11. 1980 dr. Pirtovšek 
24. 11.—25. 11. 1980 dr. Menih 
26. 11.—27. 11. 1980 dr. Lazar 

kino 

REDNI KINO VELENJE 
21. 11. — petek ob 18. in 20. uri 

DELO ZA DOLOČEN CAS — domača 
komedija; režija: Milan Jelič; v glavnih 
vlogah: Ljubiša Samadžič, Milena Dra-
vič 

22. 11. — sobota ob 18. in 20. uri 
PETRIJIN VENEC — domača drama o 
rudarjih; režija: Srdjan Karanovič; v 
glavnih vlogah: Mirjana Karanovič, 
Draga Maksimovič 

23. 11. — nedelja ob 18. in 20. uri 
UBIJ ME NEŽNO — domača kome-
dija; režija: Boštjan Hladnik; v glavnih 
vlogah: Duša Počkaj, Marina Urbane 

24. 11, — ponedeljek ob 18. in 20. uri 
ZADEVA ODESSA — angleški vohun-
ski; režija: Ronald Neame; v glavnih 
vlogah: John Voight, Maksimillian 
Schell 

25. 11 — torek ob 18. in 20. uri 
RESNIČNE ZGODBE II. DEL — 
nemška seksi komedija; režija: Ernst 
Hofbauer;  igrajo: dekleta in fantje,  nji-
hovi starši, učitelji in drugi 

26. 11. — sreda ob 18. in 20. uri 
RESNIČNE ZGODBE II. DEL — 
nemška seksi komedija 

27. 11. — četrtek ob 18. in 20. uri 
AJKULIN ZAKLAD — ameriška gro-
zljivka 
KINO DOM KULTURE VELENJE 

24. 11. — ponedeljek ob 20. uri 
FILMSKO GLEDALIŠČE POSEBNA 
OBRAVNAVA domača drama; režija: 
Goran Paskaljevič; v glavnih vlogah: 
Ljuba Tadič, Dušica Zegarac 

27. 11. — četrtek ob 20. uri RESNI-
ČNE ZGODBE II. DEL — nemška 
seksi komedija 
KINO ŠOŠTANJ 

22. 11. — sobota ob 19. 30 uri UBIJ 
ME NEŽNO — domača kriminalka 

23. 11. — nedelja ob 17.30 uri 
SPLAV MEDUZE — domači film  — 
ironija; režija: Karpo Godina; v glavnih 
vlogah: Franjo Lasič, Olga Kacjan 

23. 11. — nedelja ob 19.30 uri 
ZADEVA ODESSA — angleški vohun-
ski 

24.11. — ponedeljek ob 19.30 uri 
RESNIČNE ZGODBE II. DEL — 
nemška seksi komedija 

26. 11. — sreda ob 19.30 uri AJKU-
LIN ZAKLAD — ameriška grozljivka; 
režija: Cornel Wilde; v glavnih vlogah: 
Cornel Wilde, Yaphet Kotto 

KINO ŠMARTNO OB PAKI 

21.11. — petek ob 19.30 uri PRIŠEL 
JE CAS, DA LJUBEZEN SPOZNAŠ 
— domača ljubezenska komedija 

25. 11. — torek ob 19.50 AJKULIN 
ZAKLAD — ameriška grozljivka 

lavec iz Velenja in Marta 2NI-
DER, roj. 1956, delavka iz Velenja 
SMRTI: 

Martin PAVLINC, upokojenec 
iz Skal 97, star 74 let; Antonija 
TAMSE, upokojenka iz Hrastovca 
43, stara 90 let. 

Velenje 
MATIČNI URAD VELENJE 

POROKE: 
Danilo KAKER, roj. 1955, dela-

vec iz Sabine in Milanka NE-
7MAH, roj. 1961, kuharica iz 
Gavc; Anton REP, roj. 1948, de-

Osmo prvenstvo 
invalidov 

Že od leta 1971, ko je v okviru 
društva invalidov občine Velenje 

VZGOJNOIZOBRAŽEVALNI 
ZAVOD VELENJE 
Razpisne komisije posameznih TOZDOV 

RAZPISUJEJO 

na podlagi 78. do 83. člena statuta TOZD dela in naloge de-
lavcev s posebnimi pooblastili in odgovornostmi za poln de-
lovni čas: 

v TOZD Osnovna šola , ,Anton Aškerc" Velenje 
1. Vodjo gospodarskih in splošnih zadev TOZD 
2. Vodjo delovne enote TOZD 

a) za podružnično šolo Pesje 

v TOZD Osnovna šola ,,Biba Ročk" Šoštanj 
1. Vodjo gospodarskih in splošnih zadev TOZD 
2. Vodji delovnih enot TOZD 

a) za podružnično šolo Bele vode in 
b) za podružnično šolo Ravne 

v TOZD Osnovna šola „Gustav Šilih" Velenje 
1. Vodjo gospodarskih in splošnih zadev TOZD 
2. vodji delovnih enot TOZD 

a) za podružnično šolo Paka in 
b) za podružnično šolo Šentilj 

Komisija za delovna razmerja TOZD Gustav Šilih Velenje 
razpisuje prosta dela in naloge: 

3. ŠOLSKEGA PSIHOLOGA 
za poln, nedoločen delovni čas. 
Pogoji: — visoka izobrazba ustrezne smeri 

— izpolnjevanje pogojev 95. člena zakona o os-
novni šoli. 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema komisija 
za delovna razmerja TOZD 20 dni po objavi razpisa. Kan-
didati bodo o izidu razpisa obveščeni najkasneje v 30 dneh 
po preteku roka za prijavo. 

začela aktivno delali sekcija za re-
kreacijo in šport, prirejajo vsako 
leto občinsko prvenstvo invalidov 
v kegljanju, šahu, streljanju z zra-
čno puško, ribolovu, namiznem 
tenisu in plavanju. Ta športna te-
kmovanja so v mesecu oktobru. 

Lelos je bila udeležba najbolj 
množična, saj so se v tekmovanje 
vključili tudi slušno prizadeli. Pr-
vič so nastopile invalidke! 
REZULTATI: KEGLJANJE — 

(21 tekmovalcev): 1. Franc Ževarl, 
2. Ferdo Komljenovič, 3. Valter 
Golob, 4. Hasan Hankič, 5. Teu-
lik Šehič; ŽENSKE: 1. Pepca 

Skornšek, 2. Lojzka Zaleznik, 3. 
Jožica Ivančič in Zinka Kostanj-
šek. RIBOLOV — (16 tekmoval-
cev): 1. Martin Pliberšek, 2. Le-
nart Vincek, 3, Karel Brezovnik. 

STRELJANJE — (11 tekmoval-
cev): 1. Franjo Žučko, 2. Hinko 
Bola, 3. Drago Safarič.  ŠAH — 
(14 tekmovalcev) — finale 5 
tekmovalcev): 1. Ivan Levak, 2. 
Martin Geišak, 3. Fahrudin Softič, 
4. Štefan Kodrun in Jože Hriber-
nik. 

E. C. 

v lOZD Osnovna šola „Karel Destovnik-Kajuh" Šoštanj 
1. Vodjo gospodarskih in splošnih zadev TOZD 

Vodji delovnih enot TOZD 
a) za podružnično šolo Topolšica in 
b) za podružnično šolo Zavodnje 

v TOZD Osnovna šola „Miha Pintar-Toledo" Velenje 
1. Vodjo gospodarskih in splošnih zadev TOZD 
2. Vodje delovnih enot TOZD 

a) za podružnično šolo Cirkovce 
b) za podružnično šolo Plešivec 
c) za podružnično šolo Škale 

v TOZD Osnovna šola „ Veljko Vlahovič" Velenje 
1. Vodjo gospodarskih in splošnih zadev TOZD 
Pogoji: (pod točko 1 in 2) 
— da kandidat izpolnjuje splošne, z zakonom o osnovni šoli 

in družbenim dogovorom o uresničevanju kadrovske poli-
tike, določene pogoje; 

— da izpolnjuje pogoje iz 1. odstavka 89. člena zakona o 
osnovni šoli: " * 

— da je učitelj, ki izpolnjuje pogoje 96. člena zakona o 
osnovni šoli ali 

— vzgojitelj, ki ima viško izobrazbo vzgojiteljske smeri ali 
— šolski svetovalni delavec ali 
— drugi strokovni delavec v vzgojnoizobfaževalnem delu, ki 

ima ustrezno visoko ali višjo izobrazbo. 

— da ima najmanj 3 leta delovnih izkušenj v vzgojnoizo-
braževalnem delu; 

— da ima opravljen strokovni izpit; 
— da ima pozitiven odnos do pridobitev socialistične revo-

lucije in NOV 
— da ima strokovne, organizacijske in delovne spossobnosti, 

ki jamčijo, da bo s svojim delom prispeval k uresniče-
vanju smotrov in ciljev v osnovni šoli. 

Za razpisana dela in naloge pod točko 1 in 2 velja štiriletna 
mandatna dobj). 
Kandidati naj vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljejo v 20 dneh po objavi razpisa na naslov ustrezne 
TOZD v zaprtem pismu z označbo ,,za razpisno komisijo". 
Kandidate bomo o rezultatih razpisa obvestili najkasneje v 
30 dneh po preteku roka za sprejem prijav. 

ZAHVALA 

Ob bridki izgubi našega dragega sina 

Marijana Sopolška 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za darovano cvetje in vence ter 

številno spremstvo na njegovi prerani zadnji poti. 
*, 

Posebna zahvala govornikoma SOZD REK. ribiški družini, pevcem, godbi ter dekanu Kuku za 
opravljen obred. 

Žalujoči vsi njegovi 

ZAHVALA 

Ob boleči in mnogo prerani smrti dragega moža. očeta, tasta in zeta 

Ivana Burjaka 
se iskreno zahvaljujemo vsem bratom, sorodnikom, sosedom, znancem ter vaščanom. ki so nam v 
težkih trenutkih stali ob strani, darovali vente in cvetje ter ga v velikem številu pospremili na njegovi 

mnogo prerani zadnji poti. 
Se posebej se zahvaljujemo govornikom iz Zavodenj. delegaciji ZB iz Črne na Koroškem, botroma 
iz Slovenj Gradca, pevskemu zboru, delovni organizaciji zdravilišče Topolšica. Termoelektrarnam 

Šoštanj in župniku Šmonu za opravljen obred. 

Žalujoči: žena Ivanka, sin Zlatko in sin Zvone z ženo Silvo ter svakinje Panika. Tončka in Amalija z 
družino. 

Za stanovanje je potrebno varčevati 
Skoraj ni družine, ki bi lahko z lastnimi 
sredstvi kupila stanovanje ali zgradila 
hišo, zato bi vas želeli seznaniti z 
možnostmi namenskega varčevanja za 
stanovanje pri temeljnih bankah 
združenih v Ljubljansko banko. 
Varčujete lahko z rednimi mesečnimi 
pologi ali z enkratnim pologom. 
Varčevati je potrebno vsaj dve leti. 
Pravico do posojila za stanovanje si 
lahko pridobite tudi s prodajo 

prihranjenih deviznih sredstev in vezavo 
njihove dinarske protivrednosti ali z 
vezavo dinarjev. 
Če se odločite varčevati za stanovanje 
ali hišo z rednimi mesečnimi pologi, 
dobite npr. po štirih letih na 
privarčevani znesek kar 200 % posojila 
in še 40 % za ohranjanje realne 
vrednosti hranilne vloge. 

Na vsa vprašanja o varčevanju vam 
bodo odgovoril i v vaši banki. 

/ O ljubljanska banka 



Dom kulture Velenje 

Ob smrti Maksima 
Gasparija 

14. novembra, v času,  ko smo v 
Velenju  odpirali  razstavo medalj 
in plaket  Vladimirja  Stovička  in 
med  njimi občudovali  tudi  meda-
ljo Maksima  Gasparija, je v lju-
bljanski  bolnici dr.  Petra Držaja 
v 98. letu starosti  preminil sloven-
ski slikar  in ilustrator,  kije postal 

ljubljenec širokih  ljudskih  mno-
žic in ki  je v svojih slikah  izpel 
najlepšo  pesem slovenski  folklori 
in narodni  pesmi. 

Za  svoje delo  je Gaspari prejel 
več  nagrad  in priznanj, med  njimi 
Prešernovo  in Levstikovo,  ob 90. 
letnici  pa je bil odlikovan  z Re-
dom  dela  z rdečo  zvezdo. 

Gaspari je v svojem življenju 
ogromno ustvaril.  Nikoli  ne bo-
mo izvedeli,  koliko  je ustvaril  po-
dob  z motivi iz kmečkega  življe-

nja, ki  ga je spremljal,  kot  je sam 
dejal,,  od  zibelke  do  groba''.  Celi 
rodovi  so zrasli  ob Gasparijevih 
ilustracijah  in mnogi poznejši 
umetniki  so v šolskih  klopeh  pre-
risovali njegove slike. 

Poleg  Gasparijevega slikarske-
ga in ilustratorskega  deta  ne sme-
mo pozabiti njegovih duhovitih 
in hudomušnih  naših kulturnih  in 
političnih  delavcev.  Čisto  poseb-
no poglavje pa so njegove razled-
nice, ki  so izhajale kot  priložnost-
ne ilustracije  naših narodnih  pes-
mi ali pa za praznične  dni. 

Na  retrospektivni  razstavi  v 
Velenju,  pred  dorbimi  štirimi  leti, 
smo spoznali le majhen del 
Gasparijevega umetniškega  opu-
sa, ki  vse do  danes  še ni v celoti 
raziskan.  Bila je to zadnja  večja 
razstava  v njegovem življenju,  ki 
je bila prenešena še v Kostanjevi-
co na Krki. 

S pokojnim Alojzom Perkom 
sta bila velika  prijatelja.  Oba sta 
ustvarjala  za ljudstvo,  ne za kriti-
ko. Oba sta bila Notranjca,  oba 
sta umrla  v letošnjem  letu in oba 
sta bila naša prijatelja. 

Ravnateljica Narodne  galerije 
v Ljubljani, dr.  Anica Cevc, je ob 
neki priložnosti  zapisala, da  smo 
bili v preteklosti  Gaspariju 
mnogokrat  krivični,  saj nam je 
bil tako  domač,  da  smo ga razu-
meli in na prvi pogled  spoznati. 
Toda  čas  bo pravično  presodil 
njegovo ceno ter mu odkazal 
mesto, ki  mu v slovenski  umetno-
sti gre. 

M.  M. 

Nogomet 

Sano zmaga 
Jesenski del nogometnega prvenstva v 

drugi zvezni nogometni ligi se bliža h 
koncu. V nedeljo je na sporedu Se 
zadnje kolo. Nogometaši Rudarja 
bodo gostovali na vročem igrišču v Tre-
binju proti Leotarju in ni pričakovati, 
da jim bo uspelo iztržiti proti Leotarča-
nom kakšno točko. Ce pa že bodo 
odpotovali na zadnje gostovanje jesen-
skega dela prvenstva z določenim opti-
mizmom, potem bodo gotovo morali 
zaigrati veliko bolje, zlasti pa učinkovi-
teje kot v nedeljskem derbiju proti lju-
bljanski Svobodi. 

Gledalci so več pričakovali od za-
dnjega jesenskega srečanja na domačem 
igrišču. Velenjčani so napadali resda 
vseh devetdeset minut, vendar so pono-
vili že tradicionalno neučinkovitost, saj 
so zelo dobrega vratarja gostov Redžo 
premagali le enkrat — v 24. minuti je 
njegovo mrežo zadel Trninič. Enako za-
služen za ta zadetek pa je bil Naradža, 
ki je doslej na vseh srečanjih zaigral 
zelo dobro in si je-kot kaže — le pri-
boril stalno mesto v prvi ekipi. Povsem 
zasluženo. 

Igralci Rudarja so imeli še veliko 
priložnost za zadetek, samo strelec 
edinega zadetka Trninič je imel dve 
tako imenovani stoodsotni priliki, naj-
prej v prvem polčasu in nato še v dru-
gem, vendar z nekaj metrov ni znal 
spraviti žoge v mrežo. Precej nevarnih 
strelov je ubranil vratar gostov, nekaj-
krat pa se je pogumno vrgel pod noge 
domačim igralcem in tako preprečil, da 
se njegova mreža ni večkrat zatresla. Bil 
je edina svetla točka v svojem moštvu, 
kajti njegovi soigralci so v nedeljo igrali 
zelo slabo, pravih prilik za zadetek niso 
imeli, dve ali tri nekoliko bolj nevarni 
akciji pa je dobra domača obramba 
pravočasno ustavila. Igralci Rudarja so 
od 75. minute igrali z igralcem več, saj 
je moral zapustiti igrišče eden izmed 
gostujočih igralcev, ker je dobil drugi 
rumeni karton, vendar te prednosti niso 
znali izkoristiti. Tako so zmagali z 
najnižjim možnim rezultatom, sicer 
povsem zasluženo in osvojili pomembni 
točki. Trenutno so na lestvici s 14 to-
čkami na osmem mestu, spodbudno pa 
je, da imajo po dolgem času vendarle 
ugodno gol razliko (19:15). Vodi Jedin-
stvo iz Bihača IE točkami, Mariborčani 
na sedmem mestu imajo dve točki več 
kot Rudar, Svoboda pa je z 11 to-
čkami na 14. mestu. 

Plaskan, Ocvirk, Hribernik, Ge-
rman, Frankov*?, Rednak, Bla-
golinšek, Zakeršnik, Križ in Knez. 
Vsi so učenci 7. in 8. razredov 
osnovnih šol Anton Aškerc in Gu-
stav Šilih Velenje ter Biba Roeck 
Šoštanj, ki že od petega oziroma 
šestega razreda redno vadijo po 
vodstvom trenerja Mira Požuna 3-
do 4-krat na teden. 

Po prvem delu pete 
Z zmago v zadnjem srečanju jesenske-

ga dela prvenstva v drugi zvezni roko-
metni ligi—sever so se rokometašice Ve-
lenja izkupile za poraz v predzadnjem 
srečanju na domačem igrišču proti ekipi 
AlpleSa. Velenjčanke so v soboto gosto-
vale v Slavonskem Brodu in domačo 
ekipo — Slavonijo DI premagala z viso-
kim rezultatom — 24:13. 

Gostje so bile vseh petdeset minut sre-
čanja veliko boljši nasprotnik, zlasti v 
.prvem polčasu, saj so prejele le tri za-
detke, mrežo domačink pa zatresle kar 
trinajstkrat. Po prvem -polčasu je bil 
rezultat 14:4 za Velenjčanke. Po viso-
kem vodstvu v prvem polčasu so v na-
daljevanju lahko zaigrale veliko bolj 
sproščeno in lagodneje, bile tudi v tem 
delu igre boljše za dva zadetka. Tako so 
se z izdatno zmago končale jesenski del 
prvenstva. Trenutno so na petem mestu. 
Na tem mestu so bile tudi ob koncu 
lanske sezone. Imajo 13 točk, toliko 
točk so zbrale še igralke Borovo na tre-
tjem mestu, ki so gotovo najbolj prijet-
no presenetile v jesenskem delu prvenst-
va, ekipa Zameta na četrtem mestu ima 
le za va zadetka boljšo gol razliko, na 
šestem mestu pa je s trinajstimi točkami 
akipa Alplesa. Vodi Rudar iz Labina 
z 21. točkami. 

Glede na dosedanje izkušenost bi bile 
lahko Velenjčanke še kakšno mesto bli-
že vrhu, vendar je treba upoštevati splet 
okoliščin, zaradi katerih v prvih kolih 
niso zaigrale tako, kot so pričakovale. 
Pred začetkom letoSnjega prvenstva je 
prišlo do sprememb v trenerskem ka-
dru, saj je prejšnji trener Franc Rams-
kugler odšel, nato je prišel znani roko-
metni delavec Antun Bašič iz Ljubljane, 
ki je v jesenskem delu treniral Še moško 
ekipo Minervo iz Griž, vendar se bo Ba-
šič skorajda zagotovo preselil v Vele-
nje,. Poleg tega so ekipo pestile poško-
dbe, konec koncev pa jim v jesenskem 
delu tudi sreča ni bila naklonjena, saj so 
kar na dveh srečanjih izgubile dragoce-
ne točke v zadnjih petih sekundah. Ob 
upoštevanju vsega tega lahko spomladi 
pričakujemo uspešno nadaljevanje 
prvenstva. 

Rokomet 
Odbojka 

Pionirji Šoštanja 
republiški prvaki 

Rokometašem Šoštanja, ki so 
osvojili jesenski naslov v republiški 
ligi, se ni treba bati za podmladek. 
V klubu se vseskozi zavedajo, da 
je najboljši porok za dobro in 
uspešno delovanje prav skrb za de-
lo z najmmlajšimi igralci. Selekcij-
sko delo je letos obrodilo bogat 
sad, saj so pionirji pod vodstvom 
trenerja Mira Požuna najprej 
zmagali na polfinalnem  turinirju v 
Velenju, konec preteklega fedna  pa 
so nastopili v Krškem na republi-
škem turnirju, katerega se je sku-
paj z njimi uvrstilo še sedem 
pionirskih ekip iz vse Slovenije. 
Pionirji Šoštanja so se tukaj zelo 
izkazali, saj so preprečljivo prema-
gali vse svoje nasprotnike in zaslu-
ženo postali republiški pion-rski 
prvaki. 

Najprej so se srečali s svojimi 
vrstniki iz Usnjarja iz Litije ter 
zmagali z režultatom 17:9. Ekipo 
Inlesa iz Ribnice so premagali s 
15:11. V tekmi za prvo mesto pa 
so premagali še pionirje Jelovice iz 
Škofje  Loke z rezultatom 16:11. 

Ta sijajen uspeh so dosegli 
Žerdoner, Polh, Pus, Medved, 

Prvi poraz 
V četrtem kolu I. ženske odbojkarske 

lige so igralke Ljubnega doživele prvi 

Niso imeli konkurence 

V preteklih dneh je v gorah zapa- trebna skrajna previdnost. Brez 
dlo precej snega. Nevarnosti pla- zimske opreme, cepina ter derez, 
zov niso velike, saj je vmes deže- se ne odpravljajte na zahtevnejše 
valo, lako da se je sneg sesedel in I ure. 
zamrznil, toda kljub temu je po- A. I. 

Odboikarii Topolšice so v četrtem ko-
lu L slovenske odbojkarske lige zoper 
gostovali, tokrat v Braslovčah proti od-
boikariem Savinjske. V savinjsko ša-
leškem derbiju so slavili domačini. Z 
veliko športne sreče in s pristranskim so-
jenjem sodnikov so uspeli premagati raz-
igrane Topolščane z rezultatom 3:2 
(17:15, 5:15, 9:15, 15:8, 17:15). Tekma 
je bila zelo razburljiva in polna preobra-
tov. Za izredno borbeno in požrtvovalno 
igro zaslužijo pohvalo prav vsi igralci. 

Za OK Topolšico so nastopili: Menih, 
Meršak, Marinšek, Steharnik, Golob, 
Žabkar, Aravs, Nahtigal, V. Kugovič, 
Blagotinšek. 

Darko Menih 

Streljanje 

Že tretjič pokal 
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poraz v tem delu prvenstva. V derbiju li-
ge jih je v Mariboru premagala ekipa 
Branika z režultatom 3:2 (15:13, 10:15, 
15:3, 10:15, 15:9). Srečanje je bilo dokaj 
kvalitetno in na trenutke tudi razburlji-
vo. Domačinke so šele v petem odločil-
nem nizu uspele streti odpor gostij. V ne-
deljo igrajo Ljubenke doma proti OK 
Tabor iz Ljubljane. 

Za OK Ljubno so igrale: Skok, M. Je-
raj, L. Mori, M. Mori, Zalesnik, Orlo-
vič, Podmeninšek, Klančnik 

pokal že tretjič zapored osvojila ekipa 
društva invalidov Velenje, ki je na-
streljala 673 krogov. Za ekipo Velenja 
so nastopili Franjo Čučko, ki je v po-
samezni konkurenci zasedel s 176 
krogi drugo mesto. Hinko Bola je bil s 
174 krogi tretji. Drago Šafarič  pa s 173 
krogi četrti. 

Hinko Bola za krog 
slabši od državnega 

rekorda 
V prvem kolu dopisne republiške lige 

v streljanju s standardno zračno puško 
in pištolo so strelci družine Mrož Velenje 
nastreljali odlične rezultate. V kategoriji 
pištolarjev so ekipno nastreljali 
tekmovalci prve skupine 1493 krogov, 
druga ekipa je 1456 krogov. 

V posamezni uvrstitivi pa je nastreljal 
Hinko Bola 383 krogov, kar je le za krog 
manj kot državni rekord, za ekipo pa so 
še streljali Janez Štuhec 378, Jože Trste-
njak 371 in RajkoSrdič 361 krogov. 

Puškaši pa so nastreljali 1451 krogov, 
med njimi pa je največ nastreljal Dušan 
Perkač 363 kroge, za ekipo pa so še stre-
ljali Franjo Zučko 360, Drago Safarič 
360 in Hajrudin Pajt 357 krogov. 

Med mladinkami je največ nastreljala 
Saška Bola 361 krogov, druga pa je bila 
Darinka Orlačnik s 347 krogi. 

Franjo Zučko 

Turnir v Šoštanju 

Nocoj bo v domu kulture v Vele-
nju koncert Akademskega pevske-
ga zbora ,,Ivan Goran Kovačič" iz 
Zagreba. 

Zbor, ki šteje okoli 105 pevk in 
pevcev je bil ustanovljen leta 1948, 
v spomin na nekdanjega istoimen-
skega hrvatskega pesnika in borca. 
Nastopa samostojno ali ob 
spremljavi naših vrhunskih in sve-
tovnih solistov ter orkestrov. 
Doslej je nastopil v vseh večjih 
središčih v domovini in tujini (Itali-
ja, Švica, ZDA, Monaco, ZR 
Nemčija, Avstrija, Madžarska, 
Francija, DR Koreja, Kitajska in 
drugje). Med številnimi nagradami 
naj posebej omenimo ,,Zlato har-
fo"  časopisa ..Politika" 1972, zla-
to statuo „Abraševič" 1976, nagra-
do za najboljše izvedeno domačo 
skladbo, Niš 1976, nagrado ,,Se-
dem sekretara SKOJ", nagrado 
mesta Zagreba 1977 in druge. Poleg 
snemanja za radio in televizijo je 

zbor doslej posnel tri gramofonske 
plošče: ,,Liturgija sv. Jovana 
Zlatoustog", Vivaldijevo „Glorio" 
in retrospektivno ploščo starih ter 
sodobnih skladateljev. 

Na koncertu v Velenju bo zbor 
zapel dela Orlanda di Lassa, J. 
Arcadelta, G. Rossinija, P. I. Caj-
kovskega, S. Mokranjca, B. 
Papandopula, J. Slavenskega, V. 
Berdoviča, S. Horvata, M. Rudja-
ka, J. Kaplana in M. Ronjgova. 

Zboru bo dirigiral Vladimir 
Kranjčevič, roj. v Zagrebu leta 
1936, ki je študiral klavir in 
dirigiranje v Zagrebu in Monte 
Carlu. Bil je že dirigent Komornega 
orkestra ,,Vatroslav Lisinski", od 
leta 1974 pa vodi APZ ,,Ivan 
Goran Kovačič". Poleg tega vodi 
še ..Mešani zbor RTV" Zagreb ter 
,,Zagrebške madrigaliste" in 
predava na glasbeni akademiji v 
Zagrebu. 

Koncert se bo začel ob 19.30. 

Premoč 
domačinov 

V okviru sodelovanja mladine šoštanj-
skega območja in obeh osnovnih šol bo 
osnovna organizacija zveze socialistične 
mladine Šoštanj organizirala v počasti-
tev 29. novembra — dneva republike 
turnir v košarki, ki bo v soboto, 22. 
novembra ob 9. uri na osnovni šoli Biba 
ROck Šoštanj. A. B 

Velenjsko združenje šoferjev in avtomehanikov je \ Rdeči dvorani pri-
pravilo zanimivo razstavo z naslovom Šport, varnost in preventiva v 
cestnem promet J. Na razstavi, ogledalo si jo je veliko ljudi, so največ 
pozornosti pritegnili avtomobil od veteranov do formule super V, motorna 
kolesa, od starih do najbolj sodobnih, tekmovalnih. Ogledali pa so si še 
mnoge zanimive filme o varnosti v cestnem prometu. 

S skromno zmago so se poslovili od svojih navijačev 

Za praznik občine Sevnice so tam-
kajšnji invalidi pripravili tradicional-
no strelsko tekmovanje. 

V zelo izenačenem boju šestih sin-
dikalnih skupin občine Sevnica in šti-
rih ekip invalidov občin Žalec. Laško. 
Velenje in domačinov, je prehodni 

VELEBLAGOVNICA 

n Velenje 

Pravo ime, ki vas reši skrbi pred 
odločitvijo o nakupih za družino in dom. 

Vse blago v eni hiši! 


